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БсП върна неизпъл-
нен мандата за съставяне 
на правителство на пре-
зидента Румен Радев вче-
ра. “направихме всичко 
необходимо. изведохме 
четири важни задачи за 
редовно правителство и 
парламент - такива, ка-
квито ги обсъдихме с вас 

при връчването на манда-
та - приемането на Бълга-
рия в Шенген, законите по 
Плана за възстановяване 
и устойчивост, приемане 
на бюджет за 2023 г. и съ-
дебна реформа”, обърна се 
лидерът на БсП корнелия 
нинова към президента. 
тя очаква тежка кампа-

ния, но левицата е готова 
за нея, ще работи и ще го-
вори с хората.

Цик има готовност за 
избори на 2 април, стана 
ясно вчера. При по-ранна 
дата не може да се гаран-
тира доставката на не-
обходимото количество 
защитена хартия за ма-

шинно гласуване.
От Цик съобщиха 

също, че експериментът с 
доставената от печатница-
та на БнБ защитена хар-
тия е преминал успешно, 
но все още няма образец с 
бюлетина за машинно гла-
суване.

С вдигната 
глава

И учИтелИте плашат със стачка

Направихме всичко 
необходимо
ЦИКсмята2априлзанай-подходящадатазаизбори
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Учителите заплашват с ефективни протести, ако не им бъдат 
увеличени заплатите. Според синдиката “Образование” към КТ “Под-
крепа” ръстът на възнагражденията вече е изяден от инфлацията.

чителите стават поредната гил-
дия, която дава сериозна заявка за 
предстоящи протести. Заетите в сис-
темата на образованието са готови 
дори на ефективна стачка, за да на-
помнят на властта, че и в техните се-
мейства се хранят, топлят, обличат. 
Удовлетворението от трудно извою-
вания ръст на заплатите им през по-
следната година-две бе кратко, тъй 
като инфлацията го изяде. 

няма нужда да се припомня кол-
ко са важни онези, които хранят де-
цата със знание, които дават наука 
и рядко получават признание. не е 
нужно и да се сравнява ценността им 
с други професии. Достатъчно е да 
кажем, че без тяхната  всеотдайност, 
упоритост и издръжливост на натиск 
от всякакви посоки бъдеще за децата 
няма. няма бъдеще и за държава от 
невежи и прости поданици, без шанс 
за развитие. 

и без това учителите са неза-
служено оскърбявани, подтискани, 
ругани, неоценени по достойнство. 
трудът им не може да се оцени в ле-
вове, но поне трябва да се направи 
опит заплащането им да е такова, че 
да им позволи да ходят с вдигната 
глава. 

Учителите не са просяци, за да 
напомнят на всяка власт, че същест-
вуват и работата им трябва да бъде 
зачетена. срамно ще е след дървени, 
ковидни и грипни ваканции часовете 
да спрат заради стачка.
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готвИ
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за българИ

трИ българчета 
На 1/8-фИНал 
На „аустрелИъН 
оупъН”

късНо лИ е 
за оцеНкИ 
по поведеНИе 
в учИлИще?

вИгеНИН:
бсп Иска светът 
да НаучИ за 
случая „пеНдИков”

професИИ 
На бъдещето:
комуНИкатор 
На даННИ, дИзайНер...
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“събитията от послед-

ните дни в отношенията 
между северна Македо-

ния и България потвърж-

дават правилността на 
позицията на БсП да не 
подкрепи вдигането на 
ветото по отношение на 
преговорите на Републи-

ка северна Македония 
с Европейския съюз за 
членство в организация-

та”. Това заяви зам.-пред-

седателят на народното 
събрание и зам.-предсе-

дател на БсП Кристиан 
Вигенин на брифинг в 
парламента.

По неговите думи 
случаят с Християн Пен-

диков не е криминален, 
а мотивацията за това 
престъпление се крие зад 
системното насаждане 
на омраза срещу Бълга-

рия и срещу македонски-

те граждани с българско 
самосъзнание.

“ние осъждаме остро 
този случай и настоява-

ме българските власти да 
предприемат по-активен 
и по-цялостен подход по 
отношение на Републи-

ка северна Македония”, 
категоричен бе Вигенин. 
според него подходът 
трябва да е за противо-

действие на езика на ом-

разата в РсМ, за защита 
на македонските гражда-

ни с българско самосъз-

нание и за оказване на 
натиск със съдействието 
на партньорите от Ес 
за стриктно изпълнение 
на поетите от РсМ пред 
България и пред Евросъ-

юза ангажименти.
социалистът каза 

още, че БсП ще настоява 
този случай, който е кул-

минацията от поредица 
действия, да стане офици-

ално достояние на меж-

дународни организации 
като съвета на Европа и 
Организацията за сигур-

ност и сътрудничество в 
Европа, която тази година 
се председателства имен-

но от Република северна 
Македония.

“Призоваваме също 
властите в северна Ма-

кедония, както и водещи 

политици и партии, да 
се въздържат от изявле-

ния и действия, които не 
водят до разрешаване на 
проблемите, а до непри-

емлива ескалация, която 
може в дългосрочен план 
да влоши диалога между 
двете страни”, заключи 
Кристиан Вигенин.

Във връзка с предло-

жението на президента 
на РсМ стево Пенда-

ровски да се забрани 
достъпът на “един евро-

депутат и няколко други 
лица от България” до Ре-

публика северна Маке-

дония Вигенин каза, че 
от БсП смятат този под-

ход за неприемлив.
Министърът на външ-

ните работи николай 
Милков трябваше да бъде 
изслушан вчера по време 
на извънредното заседа-

ние на парламента във 
връзка с поредния случай 
на физическо посегател-

ство в РсМ, но точката 
отпадна от дневния ред. В 
нс е получено писмо от 
МВнР, че поради коман-

дировка на  Милков извън 
страната се иска отлагане 
на изслушването.  

КристианВигенин:

Бяхме прави да не 
подкрепим вдигането 
на ветото на РСМ 
социалиститещенастояватслучаяспобоядастане
официалнодостояниенамеждународниорганизации

И синдикатът 
“Образование” към 
КТ “Подкрепа” за-

плаши със стачка на 
учителите. насто-

яването е за увеличе-

ние на заплатите. От 
синдиката напомнят, 
че учителската за-

плата е достигнала 
ниво 125% над сред-

ната брутна заплата 
за страната, но по-

ради високата ин-

флация заплатите на 
учителите в момента 
са намалели на 115% 
над средното трудо-

во възнаграждение.  

Проучване на 
синдиката сред учи-

телите сочи, че 91,4 
на сто от тях са зая-

вили своето очаква-

не за увеличение на 
работните заплати с 
повече пари за обра-

зование за 2023 г.
79,3% от учас-

тниците са отгово-

рили, че увеличение 
на учителските за-

плати с 30% ще бъде 
адекватен отговор 
на големия натиск 
от инфлацията. За-

това и много голям 
процент от препода-

вателите - над 64 на 
сто, са в готовност за 
участие в протестни 
действия и митинги, 
малко по-малко - в 
ефективни стачни 
действия.

синдикат “Обра-

зование” ще отстоя-

ва  увеличението на 
учителските работ-

ни заплати, което да 
се заложи в проекто-

бюджета за 2023 г., а 
ако това не стане, ще 
започне подготов-

ка за протестни или 
ефективни стачни 
действия.

“Хората оценяват свърше-

ната работа от БсП в социал-

ната сфера - и увеличените 
пенсии, и майчинството. И 
тук не говорим само за чле-

нове и симпатизанти на ле-

вицата, а за широк обществен 
кръг”. Това заявиха социа-

листи по време на среща на 
членове на общинската орга-

низация на БсП в Казанлък 
със заместник-председатели-

те на парламентарната група 
на “БсП за България” Георги 
свиленски и Иван Ченчев, 
както и социалният министър 
в миналото редовно прави-

телство и депутат от региона 
Георги Гьоков.

според местните хора 
силна подкрепа от родители 
и учители получава и твърда-

та и последователна позиция 
на БсП за недопускането на 
Истанбулската конвенция, 
която може опасно да прео-

бърне ценностите на децата. 

наред с организационни-

те въпроси и предстоящия 
извънреден парламентарен 
вот по време на срещата 
беше обсъдена и необхо-

димостта от сериозна под-

готовка на социалистите за 
местните избори през октом-

ври. 9 общински съветника 
има БсП от общо 37 души в 
Общинския съвет в Казанлък 
в този мандат. социалистите 
в града си извоюваха при-

съствието на силна опозиция 
с последователна политика в 
подкрепа на хората.

Социалисти отчитат заслугите  
на БСП в социалната сфера

И учителите  
плашат със стачка

Личните лекари в Бургас по-

искаха потребителската такса за 
пациентите да бъде увеличена, 
като тя се обвърже с процент от 
минималната заплата. според тях 
потребителската такса трябва да 
бъде увеличена, защото тя има 
две основни функции - първата 
е регулаторна, която да регули-

ра потока от хора и да предпазва 
здравната система от свръхиз-

ползване на здравни услуги, за 
които няма нужда. Освен това тя 
съществува навсякъде в Европа и 
трябва да бъде такава, че да може 
да се осигури качествено здраве-

опазване.
според д-р Пламен Панайо-

тов, който е зам.-председател на 

Регионалното сдружение на об-

щопрактикуващите лекари в Бур-

гас, сега тя трябва да стане 7,80 
лв. Той смята, че това ще бъде и 
една от стъпките за привличане 
на млади медици като общопрак-

тикуващи лекари. 
В момента в Бургас незаетите 

практики са около 20%. В Бълга-

рия има 3600 населени места, ко-

ито са без личен лекар.
Припомняме, че потребител-

ската такса трябва да е 1% от ми-

нималната заплата, но през 2012 
г. тя бе замразена на 2,90 лв., а 
по-късно бе въведена отстъпка и 
за пенсионерите, които в момента 
плащат 1 лев, а остатъка държава-

та доплаща на личните лекари. 

Аптеките са кон-

центрирани в голе-

мите и гъстонаселе-

ни общини, докато 
част от общините с 
множество малки и 
слабонаселени места 
на практика остават 
без лесен достъп до 
лекарства. Общи-

ните без нито една 
аптека са 20, а тези 
само с по една са 40. 
Това сочат данните 

от проучване на Ин-

ститута за пазарна 
икономика. Както и 
по-рано писа дуМА, 
общият брой на ап-

теките в страната на-

малява, като според 
регистъра на ИАЛ те 
са 3296. Приблизи-

телно една трета от 
тях са концентрира-

ни в трите най-голе-

ми града - в софия са 
общо 740, в Пловдив 

- 212, а във Варна - 
171. В сравнение с 
регистъра на апте-

ките от 2020 г., през 
2021 г. аптеките са с 
500 по-малко, като 
по-голямата част от 
свиването се дължи 
на големите градове.

Общо за страна-

та на аптека се па-

дат средно по 2087 
души. най-добре 
осигурени с аптеки 

са туристически об-

щини като несебър, 
Приморско, Царево 
и Банско. Общините 
с най-много жители 
средно на една ап-

тека са добрич-сел-

ска, Тунджа, Аврен, 
джебел и Главини-

ца. В приблизително 
половината общини 
на една аптека се 
падат средно между 
2000 и 4000 души.

Лични лекари искат 
потребителската такса  
да стане 7,80 лв. 

20 общини остават без аптека

снимКаБта
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бсП върна неизпълнен мандата за 
съставяне на правителство на президента 
румен радев вчера.

"направихме всичко необходимо. из-
ведохме четири важни задачи за редовно 
правителство и парламент - такива, какви-

то ги обсъдихме с Вас при връчването на 
мандата - приемането на българия в Шен-

ген, законите по Плана за възстановяване 
и устойчивост, приемане на бюджет за 
2023 г. и съдебна реформа", обърна се ли-

дерът на бсП Корнелия нинова към пре-

зидента. Тя припомни, че социалистите 
са поканили всички партии на разговори. 
"От тези, които дойдоха, и от позициите 
на тези, които не дойдоха, става ясно, че 
не се събра съгласие и мнозинство за из-
лъчване на редовно правителство. Пора-

ди тази причина връщаме третия мандат", 
каза още лидерът на социалистите.

нинова обясни, че в този случай Кон-

ституцията не определя конкретен срок, 
в който президентът да разпусне народ-

ното събрание, но според специалистите 
това трябва да стане възможно най-бър-

зо. "Този парламент не можа да приеме 
бюджет за 2023 г., което за нас е най-ва-

жното. През него можехме да овладеем 

инфлацията, да увеличим доходите на 
хората, поне малко да се преборим с не-

равенствата и бедността. не успя да прие-

ме законите по Плана за възстановяване и 
устойчивост, които са важни за бъдещето 

на българия, както и да направи съдебна-

та реформа", категорична бе нинова. Тя 
подчерта, че провалът на третия мандат е 
общ неуспех на 48-ото народното събра-

ние и на президента.

По думите на Корнелия нинова ни оч-

аква тежка кампания, но левицата е гото-

ва за нея, ще работи и ще говори с хората. 
"От честите ни срещи из цялата страна 
виждаме умора от избори, апатия към по-

литическия живот. За нас това е основни-

ят опонент в една политическа кампания 
и основна цел - да убедим хората, че е ва-

жно да гласуват. Чрез техния глас ще се 
реши тяхното бъдеще", посочи тя.

лидерът на бсП се надява, че след из-
борите ще има различен парламент и че 
ще бъде съставено правителство. според 
нея твърде много се е задълбочила поли-

тическата криза, която трябва да се реши, 
преди да се пристъпи към решаване на 
социалните въпроси, бедността, неравен-

ствата, икономическите проблеми, енер-

гийните въпроси.
От своя страна румен радев поздрави 

Корнелия нинова и бсП за усилията, ко-

ито са положили за съставяне на редовно 
правителство в трудната политическа об-

становка, и пожела успех на предсрочни-

те парламентарни избори.
Предстои държавният глава да раз-

пусне парламента и да насрочи поредните 
предсрочни избори.

избори по новите пра-

вила могат да се проведат 
най-рано на 2 април. Това 
обяви председателят на 
ЦиК Камелия нейкова 
по време на изслушване в 
народното събрание във 
връзка с подготовката за 
провеждане на предсроч-

ния парламентарен вот.
Причината за препо-

ръката за тази дата е, че 
при по-ранна не може да 
се гарантира доставката 
на необходимото количе-

ство защитена хартия за 
машинно гласуване.

"според нас и предвид 
становището на печатни-

цата на бнб на евентуална 
дата за произвеждане на 
избори 26 март практичес-

ки не би могло да се доста-

ви количеството хартия", 
заяви председателят на 
ЦиК Камелия нейкова. 

Експериментът с до-

ставената от печатницата 
на бнб защитена хартия 
е преминал успешно, но 
все още няма образец с 
бюлетина за машинно 
гласуване. 

От бнб са предостави-

ли на комисията три вари-

анта на защита за целите 
на експеримента на гла-

суване, който се е състоял 
преди ден. Трите вида хар-

тия с различна защита и с 
различна визия на гърба са 
били поставени на три раз-
лични машини за гласува-

не. "на тях беше инстали-

рана демоверсия за избори 
за народни представители, 
като използвахме тази от 
вота през 2022 г.", разказа 
нейкова. Тя подчерта, че и 
трите машини са работели 
цял ден и не са отчетени 

технологични проблеми. 
нейкова обясни, че 

заявените от ЦиК 30 000 
ролки са въз основа на 
изборите на 2 октомври 
миналата година. "Ми-

сля, че за предстоящите 
избори ще е необходимо 
по-малко количество", ко-

ментира нейкова. според 
нея 15 000-20 000 ролки 
биха обезпечили във всяка 
една машина за гласуване 
да има една ролка и една 
резервна.

ЦиК е направила пре-

изчислението на мандати-

те от отделните изборни 
райони спрямо данните от 
националното преброява-

не, съобщи още нейкова. 
По думите й са направени 
промени, но няма да има 
райони с по-малко от 4 
мандата.

От "бсП за българия" 
изразиха удовлетвореност 
от изслушването на ръко-

водителя на ЦиК. "Основ-

ното правило за промяна 
в изборния кодекс беше 
честност и достъпност на 
провеждания вот. смята-

ме, че поправките са били 

навременни и правилни", 
изтъкна депутатът от бсП 
борислав гуцанов. 

По-късно президен-

тът румен радев също се 
срещна с ръководството 
на Централната избира-

телна комисия, което от-

ново увери, че ще се спра-

ви с организацията на вот 
на 2 април.

на среща в Мс днес 
ще бъде обсъдено техни-

ческото обезпечаване на 
видеонаблюдението при 
преброяване на бюлети-

ните.

ако не бъде съставен каби-

нет и след новите избори, това 
ще доведе до изключително 
тежки икономически и поли-

тически последици, предупре-

ди народният представител от 
"бсП за българия" проф. румен 
гечев. според него най-тежка-

та последица ще бъде, че няма 
да има бюджет за 2023 г., а при 
инфлацията 15% от 2022 г. няма 
как общините и държавните 
институции да се справят. Ком-

пенсациите и помощите за мла-

дите семейства и децата няма да 
стигнат при тези условия,  пре-

дупреди социалистът и обърна 
внимание на необходимостта от 
висока избирателна активност.

Проф. гечев обясни, че пред-

стоящите избори ще бъдат от 

стратегическо значение. "Про-

вал ще означава, че ще отидем 
на нови избори 2 в 1 през есента 
и ще бъдем без бюджет за 2023 г. 
Това ще бъде с много тежки ико-

номически последици. неразум-

но е за един народ в ХХІ век да 
допуска такива фалове, но това 
е отговорност и на политиците. 
Така че тези четири приоритета, 
които поставихме с третия ман-

дат, остават в сила. Те са разби-

раеми и е напълно възможно да 
бъде постигнат консенсус", смя-

та социалистът.
По отношение на еврото той 

обясни, че според критериите на 
Маастрихт българската иконо-

мика все още не отговаря на ус-

ловията за присъединяване към 
еврозоната.

Корнелиянинова:

Направихме всичко необходимо
Провалътнатретиямандатеобщнеуспехна48-ото
народнотосъбраниеинапрезидента,заявилидерътнаБСП

ЦИК има готовност за избори на 2 април

руменГечев:

Без правителство, 
оставаме и без бюджет 
до края на годината

Българска свободна телевизия навърши четири години. ДУМА честити рождения ден 
на колегите и им пожелава здраве, дръзновение и професионални върхове!

СнимКаБта
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Обява

Фирма „арома“ аД търси да
назначи работник на длъжност „чистач хигиенист“ с
местоработавгр.София.Месечнобрутновъзнаграж-
дение780лв.

виднадоговора-трудовприпълноработновре-
ме-8часа.

За допълнителна информация и въпроси: тел.
0889163002.

  �
Деси ВЕЛЕВА

столичният градски транс-
порт е влязъл в 2023 г. с над 27 
млн. лева текущи задължения 
и с още толкова просрочени 
към различни доставчици и 
за услуги. Това стана ясно от 
отчетите на трите транспорт-
ни оператора и на Центъра за 
градска мобилност по време 
на заседание на комисията по 
транспорт към столичния об-
щински съвет. 

Шефът на общинското 
дружество “столичен елек-
тротранспорт” Евгений ган-
чев отчете пред съветниците, 
че е завършил 2022 г. със за-
губа от 3 млн. лева, като тя е 
по-малка от очакваната заради 
компенсациите, получени за 

увеличените цени на електро-
енергията. През тази година 
дружеството очаква приходи 
от 126 млн. лева. От минала-
та година натрупаните текущи 
задължения са 17 млн. лева, а 
просрочените - 8 млн. лева. 

По-сериозни проблеми 
традиционно има в автотранс-
порта, чийто началник слав 
Монов докладва за спаднали 
собствени приходи от продаж-
бата на билети от водачи с 4 
млн. лева за годината. Текущи-
те задължения на дружеството 
са 8 млн. лева, а просрочени-
те - 16,5 млн. лева. също така 
Монов отбеляза, че при 1300 
щатни бройки за шофьори има 
недостиг на около 90 човека. 

излизаме от 2022 г. с три 
милиона лева на минус, зая-
ви шефът на “Метрополитен” 
стоян братоев. дружество-

то също е пострадало от на-
малението на приходите от 
продажба на билети от гише. 
докато в началото на година-
та са се продавали по 60-70 
000 билета на ден, в края й те 
са спаднали до 45 000 заради 
възможността в метрото да 
се влиза с банкова карта. От-
както в началото на януари е 
влязла в сила и новата система 
за таксуване, продажбите са 
намалели с още 10 000 на ден. 
Три пъти са нараснали разхо-
дите за ток за година, двойно 
- за отопление с газ. най-се-
риозни обаче за разходите за 
полицейска охрана. Около 11 
млн. лева дълг се е натрупал 
по това перо. Задълженията 
към сдВр са просрочени и се 
водят преговори как и кога да 
се платят. Текущите дългове 
са малко над 2 млн. лева. 

Кметът на русе Пенчо 
Милков представи отчет за 
третата година от управле-
нието си. Въпреки  трудно-
стите успяхме да започнем 
за първи път в новата исто-
рия на русе масовото асфал-
тиране на междублоковите 
пространства в най-старите 
квартали на града, които 
бяха изоставени с десети-
летия, заяви Милков. От от-
чета му става ясно, че са 
ремонтирани алеите и при-
лежащите улици на близо 60 
жилищни блока. 

Във време на енергийна 
криза в русе започна и ма-
сова подмяна на уличното 
осветление. старите осве-
тителни тела са подменени с 
лед лампи на над 20 улици, 
междублокови пространства 
и публични пространства.

“Предвид несигурните 
времена, в които живеем, за-
почнахме да търсим начини 
за изграждане на фотовол-
таични инсталации. изгра-
дихме такива на три общин-
ски обекта и продължаваме 
в тази посока, за да станем 
по-енергийно независими”, 
отчете още кметът. 

През изминалата година 
за първи път русе успя да 
намали сумите, които плаща 
като отчисления на държа-

вата за количеството гене-
рирани отпадъци. същевре-
менно е увеличен делът на 
сепарираните отпадъци от 0 
на над 8%. 

През последната година 
заработи активно и серо-
очистващата инсталация, 
която бе изградена от ТЕЦ - 
русе. създаден е и Общест-
вен съвет по околна среда, 
в който русенци съдействат 

активно с предложения за 
провеждането на екологич-
ни политики. 

с помощта на над 100 
доброволци са засадени над 
300 дървета и храсти върху 
старото сметище на русе. 
Подпомогнат е и вторият 
етап от кампанията, при кой-
то се засадиха над 2 хиляди 
фиданки медоносни дърве-
та, става ясно от документа. 

“Привлякохме няколко 
нови инвестиции, които из-
браха русе за разширение-
то на своите производства. 
световният лидер в отоп-
лителните и климатични-
те системи за автомобили 
“Ебершпехер” стъпва в бъл-
гария”, похвали се още Пен-
чо Милков.  инвеститорът 
трябва да построи завода си 
в русе до края на 2023 г. 

Осъдиха прокуратурата заради ше-
сторното убийство в нови искър, пре-
даде бТВ. Причината е, че извършителят 
росен ангелов трябвало да лежи в затво-
ра за блудство с дете в нощта на прес-
тъплението.  От обвинението трябва да 
платят над 240 000 лева обезщетение на 
майката на една от жертвите - 18-годиш-
ния боби. росен ангелов извърши ше-
сторното убийство на 31 декември преди 
пет години. според софийския градски 
съд тогава той е трябвало да е в затвора 
за блудство с 11-годишно дете. години 
наред обаче прокурорът по делото, спо-
ред съда, не направил нищо ефикасно, с 
което ангелов да бъде открит и отведен 
в затвора. Той останал на свобода и така 
се стигнало до убийството. Майката на 
боби казва, че живее трудно, с мъка, а 
обезщетението не й носи утеха.

след убийствата горският изчезва и 
се укрива цяла седмица. Телата на уби-
тите са открити на 2 януари 2018 г., ни-
кой от съседите не е чул изстрелите зара-
ди гърмежите от пиратки и фойерверки 
и саморъчно направения заглушител.

ангелов е намерен на 7 януари в изо-
ставена къща в с. луково. 

учениците в Плов-
див излизат в грипна 
ваканция от днес, съ-
общиха от Областния 
оперативен щаб. Тя ще 
продължи до 31 януа-
ри. В града бе обявена 
грипна епидемия преди 
около седмица, но учи-
лищата останаха отво-

рени. до края на месеца 
се удължават противо-
епидемичните мерки 
като забраната на дет-
ските и женските кон-
султации, въведени още 
през миналата седмица. 
Към момента няма нуж-
да от разкриването на 
допълнителни легла в 

болниците. 
грипната епидемия 

в област Пазарджик се 
удължава до 31 януари. 
решението бе взето след 
анализ на епидемичната 
обстановка и заседание 
на Областния щаб за бор-
ба с грипа. За последната 
седмица нивата на забо-

леваемост от грип се за-
пазват високи, макар да 
са с лек спад. най-много 
боледуват малките деца, 
а най-малко - пенсионе-
рите. Отчита се спад на 
болните сред учениците 
и заради това от днес се 
възстановява учебният 
процес.

Над 54 млн. лева са дълговете
на столичния градски транспорт
Метротонеможедаплатинаполицаитезаохрана,автотранспортъттърсишофьори

Учениците в Пловдив излизат в грипна ваканция

 

 

 

 

 

 

 

На заседанието на Социалния съвет за сътрудничество 
по транспорт вчера от Столичната община не са дали 
категоричен отговор относно поставеното искане на КТ 
“Подкрепа” за увеличение на заплатите с 30% в градския 
транспорт в София. Заместник-кметът Дончо Барбалов 
е обявил, че на 6 февруари, когато ще е следващото засе-
дание на страните, ще даде окончателен отговор. Пред-
седателят на транспортната федерация Иван Кирилов 
призова всички желаещи работници да се съберат пред 
общината същия ден, за да изчакат обявяването на реше-
нието. В случай, че не се постигне договореност, “Под-
крепа” ще инициира провеждането на стачни действия.

Без решение по искането 
за по-високи заплати 
в сектора

Осъдиха 
прокуратурата 
заради 
шесторното 
убийство  
в Нови Искър

Кметът на Русе отчете успешна 
трета година от мандата си
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стоките, които в момента българи-
те купуват най-масово, са поскъпнали 
с много по-висок процент от средните 
нива на инфлация, заяви пред БнТ Лю-
бослав костов, директор на института 
за социални и синдикални изследва-
ния (исси) към конфедерацията на 
независимите синдикати в България 
(кнсБ). Потреблението на българина 
в неговата масова част е ориентирано 
към стоки и услуги от малката потре-
бителска кошница. “Характерното за 
поведението на икономическите субе-
кти е, че когато им намалява покупа-
телната способност, те се ориентират 
точно към такива стоки - хляб, сирене, 
кисело мляко, яйца. Точно тези, които 
поскъпват с доста повече от средната 

инфлация, с между 50% и 120%”, обяс-
ни костов.

средните доходи в България не 
водят до среден стандарт на живот за 
българина, обясни синдикалистът. По 
думите му в сравнение с повечето дър-
жави в Европа у нас ръстът при доходи-
те е с по-нисък темп.

от кнсБ продължават да настояват 
за повишаване на минималната работа 
заплата на 850 лева от 1 юли 2023 г., 
както и повишаването й до хиляда лева 
от 1 януари 2024 г. За да бъдат заложени 
тези промени, максимално бързо трябва 
да бъде приет бюджетът за тази година, 
каза Любослав костов. Заради закона 
за удължено действие на бюджета от 
миналата година никъде няма ръст на 

доходите в държавния сектор, а в други 
сектори заплатите са замразени, обясни 
още икономическият експерт. По думи-
те му в момента бизнесът е по-добър 
работодател от държавата.

Преди ден от кнсБ представиха 
данни от наблюдението на потребител-
ските цени и заплатата за издръжка в 
страната. Те са на базата на заплата за 
издръжка за четвъртото тримесечие на 
2022 г.  необходимият нетен месечен 
доход за издръжка на един работещ чо-
век, живеещ сам, е 1351 лева. общата 
стойност на месечната издръжка на три-
членно семейство с дете е 2432 лева. от 
кнсБ отчитат, че доходът, необходим 
за издръжка, нараства с 2,4% на триме-
сечна база и 17,7% на годишна база. 

Наоснованиечл.44,ал.1отПравилниказаприлаганенаЗаконазадържавнатасобственост

ОБЛАСТЕНУПРАВИТЕЛНАОБЛАСТГАБРОВО
ОБЯВЯВА

чесъссвояЗаповед№ДС-02-5/24.01.2023год.откривапроцедурапопровежданенатъргс
тайнонаддаванезаотдаванеподнаемнаимот–частнадържавнасобственост,представляващчаст
отфоайето(предасансьорнитеклетки)напартернияетажнасграда№1,разположенавпоземлен
имотсидентификатор14218.504.494поКККРнагр.Габрово,сплощзачастта1,50(едноцялои
петдесетстотни)кв.м,адреснаимота:гр.Габрово,ул.„Брянска”№30,ет.0,приследнитеусловия:

1.Предназначение–запоставяненаавтоматзакафе,топлиистуденинапитки;
2.Първоначалнатръжнамесечнанаемнацена–123,00(стодвадесетитри)лева,безДДС;
3.Срокзаотдаванеподнаем–5(пет)години;
4.Търгътщесепроведена27.02.2023год.от10:00часавсградатанаОбластнаадминистрация

наобластГаброво,пл.„Възраждане”№5,офис№1;
5.Депозитзаучастиевтъргавразмернадесетнастоотпървоначалнатанаемнацена,рав-

няващсена12,30лева,севнасяпосметканаобластнияуправителнаобластГабровоIBAN:BG09
STSA93003305016908,BIC:STSABGSFпри„БанкаДСК”ЕАД–финансовцентър„Габрово“.

Другитръжниусловия:
1. Тръжна документация се получава от Центъра за услуги и информация на Областна ад-
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Между 50 и 120% са 
поскъпнали масовите стоки
Среднитедоходиунасневодятдосреденстандарт
наживотзабългарите,заявиикономистътЛюбославКостов

сдружението на туро-
ператорите и туристиче-
ските агенти “обедине-
ние “Бъдеще за туризма” 
сигнализира за зачестили 
случаи на отказано допус-
кане на български туристи 
да влязат на територията 
на мексико. В информа-
ция от заместник-пред-
седателя на сдружението 
димитър Балтов е посо-
чено, че това се случва 
без никакви обяснения и 
при грубо потъпкване на 
елементарни граждански 
права на пътниците, като 
например да се свържат с 
посолството, с туропера-
тора, който ги обслужва, 
или със семейството си.

случаите започват 
през октомври 2022 г. 
на летището в канкун и 
се развиват при сходен 
сюжет. При кацането на 

самолета пътниците са 
изчаквани от униформе-
ни, като те избират около 
двадесетина души и още 
преди паспортния кон-
трол ги отклоняват и от-
веждат насилствено към 
отделно помещение.

според разказите на 
всички потърпевши, от-
клонените пътници са от 
страни от източна Европа 
или бившите съветски ре-
публики. с тях се говори 
единствено на испански, 
а мобилните им телефони 
се изземат. сдружение-
то твърди, че пътниците 
са предплатили изцяло 
престоя си в страната, но 
въпреки това им е обясне-
но, че нямат предплатен 
хотел, и са отвеждани в 
самолета, с който са прис-
тигнали, който ги връща 
обратно до европейското 

летище, от което са прис-
тигнали. мобилните им 
телефони са върнати едва 
в самолета без възмож-
ност да ги включат и по-
дадат сигнал. акцентира 
се и върху случай, в който 
четирима туристи, сред 
които бременна жена, са 
държани в килия четири 
дни, без да им е осигурена 
храна и вода.

от сдружението твър-
дят, че след писмо, изпра-
тено от една от туристи-
ческите агенции - “руал 
травел”, до министер-
ството на външните ра-
боти, е получен отговор 
от дирекция “консулски 
отношения”, в което е 
написано: “като причи-
на за отказ за влизане в 
мексико властите по-
сочват несъответствие в 
представената от лицата 

информация при прове-
дено събеседване с тях и 
по-специално - липса на 
предплатена хотелска ре-
зервация, което е прието 
като невъзможност за до-
казване на адрес на пре-
биваване в мексико”. 

“настояваме за спеш-
на и решителна реакция от 
страна на министерство-
то на външните работи, 
посолството на България 
в мексико, както и почет-
ния ни консул в мексико 
с цел преустановяване на 

описаната абсолютно не-
допустима практика на 
мексиканските власти, 
при положение, че двете 
държави поддържат ди-
пломатически отноше-
ния”, пишат от “Бъдеще 
за туризма”.

България направи стъпка за напуска-
не на двете съветски банки - междуна-
родната инвестиционна банка (миБ) и 
международната банка за икономическо 
сътрудничество (мБис). Вчера по време 
на извънредно заседание на парламента 
депутатите одобриха на първо четене из-
теглянето на страната.

Предложението беше прието със 138 
гласа “за”, 26 “против” и 18 “въздържали 
се”. За излизането от двете банки се обя-
виха от ГЕрБ-сдс (56 гласа “за”), “Про-
дължаваме промяната” (41 “за”), дПс 
(21 “за”), “демократична България” (15 
“за”) и “Български възход”, от която че-
тирима гласуваха “за”, а 1 се въздържа. 
двама от 19-те депутати на БсП гласу-
ваха “против”, а останалите 17 - “въздър-
жал се”. Против предложението застана-
ха от “Възраждане”.

според румен Гечев от БсП Бълга-
рия има интерес от участието си в две-
те банки, а “оттеглянето на европейски 
страни от двете банки е политическо ре-
шение”. По думите му Ек кара страните 

членки да излязат от банките, за да може 
да се увеличи делът на русия в тях и тя 
да попадне под пакета санкции, което 
означава, че “комисията иска да участ-
ваме в изкуствена засада” срещу русия. 
“БсП няма да подкрепи проекта, защото 
ще понесем поредни загуби. Те носят по-
вече вреда на Ес, отколкото на русия”, 
смята Гечев. Борислав Гуцанов заяви, че 
може да бъде сезиран конституционни-
ят съд, ако предложението бъде прието. 
Парламентът ще гласува окончателното 
решение след три дни.

През декември 2022 г. служебното 
правителство на президента румен радев 
официално предложи на парламента да 
одобри решение за излизането на Бълга-
рия от капитала на две банки от съветска-
та епоха. и двете институции са учредени 
по времето на съветския съюз, съответно 
през 1963 г. и 1970 г. именно оттогава 
и България е част от тях. Cпpaвкa във 
финaнcoвoтo миниcтepcтвo пoкaзвa, чe и 
в двeтe инcтитyции Бългapия e cъc cтaтyт 
нa cтpaнa yчpeдитeлкa.

България напуска две банки  
от съветската епоха

СнимКаЕмиЛияКоСтадинова

Мексико отказва да приема български туристи
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монтирането на соларни панели за 
производство на ток и на слънчеви ин-
сталации за подгряване на вода, което се 
финансира по Плана за възстановяване и 
устойчивост за гражданите, ще може да 
се прави и в жилищни блокове, а не само 
в еднофамилни жилища. Това е написал 
служебният енергиен министър росен 
Христов в писмен отговор на депутат-
ско питане. инвестицията “Подкрепа за 
енергия от възобновяеми енергийни из-
точници за домакинствата” по плана се 
финансира с 240 млн. лв. и предоставя 
възможност за монтиране или на слън-
чеви колектори за подгряване на вода, 
или на слънчеви инсталации за производ-
ство на ток, но само за собствени нужди. 
когато обаче кандидатът живее в блок, 
освен другите документи той трябва да 
представи и копие от решение на общо-

то събрание на собствениците на жилища 
в сградата, на което съседите му да са се 
съгласили с мнозинство, не по-малко от 
67%, е написал министърът. докумен-
тът се прилага, само когато жилището 
се намира в сграда в режим на етажна 
собственост; удостоверение от община-
та, че жилището, за което се кандидат-

ства, е декларирано като основно и не се 
ползва за стопанска дейност; фактури за 
потребление на електрическа енергия на 
жилището/имота за период от 6 месеца; 
декларация при кандидатстване, в която 
се посочва и използваният неефективен 
източник на топлинна енергия. По проце-
дурата документи и оценка на предложе-

нията ще се подават изцяло електронно 
чрез информационната система за меха-
низма за възстановяване и устойчивост.

 По нея по принцип могат да канди-
датстват само физически лица, и то само 
за тяхно собствено жилище, което да е 
единствено и на този адрес да няма реги-
стрирана фирма. освен това досега това 
жилище трябва да е отоплявано по не-
ефективен начин - печка, котел или ками-
на с твърди горива, когато се кандидатства 
за финансиране на слънчева инсталация 
за подгряване на вода. когато се канди-
датства за инсталация за производство на 
ток, допълнително условие е в жилището 
да е консумиран ток поне 6 месеца преди 
кандидатстването, т.е. жилището да не е 
току-що построено. разходите за такава 
инсталация се поемат напълно от плана, 
но стойността й не трябва да надвишава 
1960 лв. когато се кандидатства за слън-
чева инсталация за производство на ток 
за собствени нужди, максималната стой-
ност на съоръжението, включително и на 
батерията за съхраняване на тока, трябва 
да е 15 хил. лв. В случая обаче планът 
финансира 70% от стойността на инста-
лацията, другите 30% трябва да се платят 
от кандидата. освен това такава инстала-
ция не трябва да е свързана с енергийната 
мрежа и да няма възможност за обратно 
подаване на електроенергия на електро-
разпределителното предприятие, от което 
собственикът й може да печели.

мощността и на двата вида съоръ-
жения трябва да е до 10 киловата. само 
преди две седмици депутатите приеха по-
правки на Закона за устройство на тери-
торията, с които отпадна необходимостта 
от утвърждаване на проект за подобни 
инсталации, като специално слънчевите 
инсталации за подгряване на вода минаха 
на уведомителен режим, т.е. за тяхното 
монтиране вече няма да се изисква строи-
телно разрешително. 

Цените на жилищата в софия са на-
раснали над два пъти за период от близо 
седем години. къщите и апартаментите в 
столицата са поскъпнали с над 102% спря-
мо 2015 г., показват данни на национал-
ния статистически институт. Това нареж-
да софия на първо място сред градовете в 
страната с над 120 хил. жители в класация 
за поскъпване на имотите. Цените на апар-
таментите ново строителство в софия през 
третото тримесечие на миналата година са 
с 88,8% по-високи спрямо 2015 г., показ-
ват данни на нси. При съществуващите 
апартаменти поскъпването за същия пери-
од е по-голямо - със 110%. Така столицата 
държи първото място по поскъпване и на 
старите, и на новите жилища. данните за 
такъв дълъг период от време показват, че 
в софия има сериозно търсене както на 
ново строителство, така и на съществу-
ващи къщи и апартаменти, а цените ста-
билно вървят нагоре. на второ място сред 
шестте най-големи града в страната се кла-
сира Пловдив, с повишение на цените на 
имотите с 81,6% за период от близо седем 
години. Във всичките шест града в стра-
ната с над 120 хил. жители поскъпването 
на старите жилища за такъв дълъг период 
от време е по-голямо от това на новото 
строителство. Повишението на цените на 
новите апартаменти в Пловдив е със 76,2% 
спрямо 2015 г. Жилищата в съществуващи 
сгради в града под тепетата за същия пери-
од са поскъпнали с 86,4%.

Топ три на градовете с най-голямо 
поскъпване на имотите се допълва от ста-
ра Загора. В града цените на жилищата са 
нараснали с 66,3% за периода. Последно-
то шесто място в класацията за поскъпва-
не на имотите в най-големите градове е 
за Бургас. общо за страната жилищата за 
периода са поскъпнали със 74,4%.

над 70 на сто от купува-
чите на ново строителство у 
нас се интересуват от имоти в 
периферията на града, в бли-
зост до природата. За 43 на 
сто от тях обаче решаваща за 
крайния избор е възможност-
та за лесен достъп до цен-
тралната градска част. Това 
сочат данните от проучване 
на “ню Естейтс”, компания, 
специализирана в сделките за 
жилищни имоти ново строи-
телство, цитирано от БТа. 

“клиентите все по-често 
търсят комфорта на живота 
извън града, но не желаят 
да правят компромис с бли-
зостта и лесния достъп до ад-
министративния му център. 
след пандемията и ефектите 
от нея много купувачи на 
ново строителство се стремят 
оптимално да съчетаят при-
родосъобразния лайфстайл с 
динамиката на ежедневието 
си. Те най-често се интересу-
ват от самостоятелна къща с 

хубава гледка и лесен достъп 
до основна пътна артерия, 
така че да стигат до градския 
център за не повече от 30 ми-
нути”, казва Весела илиева, 
управляващ партньор в “ню 
Естейтс”. 

За 46 на сто от участни-
ците в проучването достъ-
път до града с автомобил в 
рамките на 15 до 30 минути 
е ключово предимство, а 
за други 13 на сто е важно 
наличието на метростанция 

с буферен паркинг. Това 
са хора, които предпочи-
тат да използват публичен 
транспорт вместо личния 
си автомобил в натоваре-
ната централната градска 
част, посочват от компа-
нията. около 30 на сто от 
участвалите в проучването 
купувачи са по-склонни да 
изберат градската среда на 
живот, като за повечето от 
тях наличието на метро е 
предимство. 

Бъдещото цифрово евро никога 
няма да бъде “програмируема валу-
та”, ограничена в употребата си, за-
яви високопоставен представител на 
Европейската централна банка (ЕЦБ), 
цитиран от Франс прес. Финансовата 
институция работи усърдно върху този 
проект, който иска да направи достъ-

пен за по-голям брой хора.
“нека бъдем пределно ясни: цифро-

вото евро никога няма да бъде валута, 
която се програмира”, подчерта Фабио 
Панета, член на изпълнителния съвет 
на ЕЦБ, пред комисията по икономи-
чески и парични въпроси на Европей-
ския парламент. Това означава, че ЕЦБ 

няма да може да налага ограничения 
за начина, по който това цифрово евро 
може да се харчи, що се отнася до ес-
теството на покупките, мястото или 
момента, когато са направени. “В про-
тивен случай това би било равнозначно 
на емитиране на облигации, а централ-
ните банки емитират пари, а не облига-
ции”, подчерта той.

 управителният съвет на ЕЦБ ще 
реши през есента дали да премине или не 
към пилотната фаза на осъществяването 
на цифровото евро, което се разглежда 
като отговор на нарастващата демате-
риализация на плащанията и широкото 
разпространение на криптовалути или 
цифрови версии на други валути. Евен-
туалното решение на ЕЦБ да емитира 
или не цифрово евро ще бъде взето на 
по-късен етап, след като Европейският 
парламент и съветът на Ес приемат за-
коновата рамка. Първите версии на при-
ложението ще предлагат безконтактни 
плащания и няма да се изисква кю ар 
код, според Фабио Панета. Приложени-
ята могат да бъдат използвани на смарт-
фони, платежни карти, интелигентни ча-
совници и други устройства.

Соларни панели 
ще се монтират и на 
жилищни блокове
Щебъденеобходимо
решениенаобщото
събраниена
собствениците

Жилищата 
в София 
поскъпнаха 
двойно

70% от купувачите се интересуват 
от имоти в края на градовете

Пускат пробно дигитално евро през есента
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Венецуелският президент Николас Мадуро се разхожда сред привърженици в столицата Каракас. Хиляди 
се събраха да отпразнуват 65-годишнината от свалянето от власт на диктатора Маркос Перес Хименес

снимкибта

Македонският президент 
Стево Пендаровски предлага 
да бъде забранен достъпът 
до рС Македония на “един 
евродепутат и няколко други 
лица от България” по повод 
честването в Скопие на 151-
годишнината от рождението 
на Гоце делчев.

държавният глава пред-
лага на правителството да 
вземе съответното решение. 
По думите на Пендаровски 
в България има структури, 
които са активирани осо-
бено след приемането на 
преговорната рамка през 
юли и “са мобилизирани и 
логистично, и финансово, 
за да подкрепят пристига-
нето на голяма група хора 

от България за честване-
то”. “Според всички оцен-
ки това ще бъде събитие с 
висок риск за сигурността 
и институциите няма да бъ-
дат само неми свидетели на 
случващото се”, заяви Пен-
даровски. Според него ре-
шението може да се вземе 
съгласно Закона за чужде-
нците заради “предишни и 
продължаващи техни дейст-
вия против” Северна Маке-
дония. Законовите условия 
за налагане на такава мярка 
са “заплаха за обществения 
ред, заплаха за национал-
ната сигурност или заплаха 
за международните отно-
шения на рС Македония”, 
смята президентът.

той предлага да бъдат 
взети всички мерки и на те-
рен, което означава, че от 
граничния пункт до мястото 
на събитието ще имат достъп 
само хора, които идват да се 
поклонят на Гоце делчев, 
“но не и тези, които имат за 
цел да унижават македон-
ския народ”.

Пендаровски призова 
институциите в България 
да изолират политически 
“хората, които не желаят 
добросъседски отноше-
ния”. той предложи също в 
предстоящия период “мно-
го по-добра координация 
между компетентните ин-
ституции на двете страни”, 
за да не бъде допуснато 

“европейският дневен ред 
и двустранните отношения 
да станат жертва на анах-
ронични националистиче-
ски и популистки политики 
от двете страни”.

Пендаровски не посочи 
имената на въпросните лица, 
но каза, че са част от “струк-
турите в България, които са 
свързани с руската разузна-
вателна служба”.

“всеки, който нарича ма-
кедонците българи или каз-
ва, че Северна Македония 
е българска, няма да може 
повече да влиза в рСМ”, зая-
ви външният министър Буяр 
Османи пред тв “24 вести”.

Коментар на стр. 8

Скопие готви забрана
за наш евродепутат
споредпрезидентаПендаровскитрябвадабъдезабранен
достъпътдоРсмина„другилицаотбългария”

Седем души бяха убити при вероятно 
свързани помежду си инциденти със 
стрелба в крайбрежния 
калифорнийски град Халф Мун Бей, 
до Сан Франциско. Четирима души 
са убити във ферма, а още трима 
в транспортна фирма 
в покрайнините на града

румънският външен министър Богдан 
ауреску е имал двустранна среща с нидер-
ландския си колега вопке Хукстра в кулоа-
рите на Съвета по външни работи. двамата 
са обсъдили перспективите за напредък на 
процеса на присъединяване на румъния 
към Шенген, се посочва в съобщение на ру-
мънското Мвнр, цитирано от аджерпрес.

в текста се отбелязва, че Хукстра “от-
ново е потвърдил подкрепата на нидер-
ландия за присъединяването към Шенген, 
повторил е факта, че нидерландският вот от 
8 декември не е бил срещу румъния, а само 
срещу България, и е посочил, че ще участва 
активно в очертаването на европейско ниво 
на решение за присъединяването на румъ-
ния”.

Румъния 
с твърда 
подкрепа 
за Шенген

Сърбия е получила предложение ул-
тиматум да нормализира връзките с Косо-
во, заяви президентът александър вучич 
в обръщение по националната телевизия. 
Миналата седмица представители на ЕС, 
СаЩ, Франция, Германия и италия са за-
плашили Сърбия с прекъсване на европей-
ската интеграция, спиране и изтегляне на 
инвестиции и всеобхватни икономически 
и политически мерки, които ще нанесат 
големи щети на страната, ако Белград от-
хвърли предложението за международно 
признаване на Косово. вучич подчерта, 
че без ЕС Сърбия ще бъде “изолирана”. 
и допълни, че Скупщината ще трябва да 
обсъди предложението, като намекна и за 
възможен референдум. 

Западът 
с ултиматум
към Сърбия 
за Косово

Зам.-ръководителят на канцелария-
та на Зеленски - 33-годишният Кирило 
тимошенко, обяви, че е помолил прези-
дента володимир Зеленски да го осво-
боди от задълженията му. “Благодаря 
за доверието и възможността да върша 
добри дела всеки ден и всяка минута”, 
написа тимошенко в телеграм. не се 
посочват причини за оставката. укра-
ински медии предполагат, че е част от 
кадровата рокада, обявена по-рано от 
Зеленски.

Зам. генералният прокурор на ук-
райна Олекси Симоненко е отстранен 
от поста си, а петима областни управи-
тели са уволнени от правителството по 
заповед на Зеленски.

Приближен 
на Зеленски 
подаде 
оставка

Три вагона цистерни 
дерайлираха в Суботица

Три вагона цистерни, пълни с 
пропилен, дерайлираха в сръбския 
град Суботица, до централната жп 
гара. Няма опасност за здравето на 
хората. Мястото е обезопасено.

Рига гони руския посланик 
Латвийският външен министър 

Едгарс Ринкевич съобщи, че руският 
посланик в Рига трябва да напусне 
страната до 24 февруари, в знак 
на солидарност с Естония. Москва 
понижи равнището на дипломати-
ческите си отношения с Талин, об-
винявайки я в тотална русофобия.

Високо замърсяване 
на въздуха в Лондон

Кметът на Лондон Садик Хан 
издаде предупреждение за високо 
замърсяване на въздуха и отправи 
призив към жителите да бъдат вни-
мателни. От няколко дни студени-
те и мъгливи условия и нетипичният 
застой на въздушните маси водят 
до слабо разпръсване на вредните 
емисии от превозните средства.

Швеция без турска 
подкрепа за НАТО 

Швеция не трябва да очаква под-
крепата на Турция за членството си 
в НАТО след протеста в Стокхолм 
през уикенда, когато бе изгорен Ко-
ранът, заяви Ердоган. “Онези, кои-
то допускат подобно богохулство 
пред нашето посолство, не могат 
да разчитат на нас”, каза президен-
тът.

21 000 евро глоба 
за убиване на диви птици

В Кипър бе наложена първата 
глоба от 21 000 евро за убиване на 
диви птици с отрова. Това е престъ-
пление по местен закон. Полицейско 
разследване е установило извърши-
теля. Ако сумата не бъде заплате-
на, следват 3 години затвор.

Обилни снеговалежи 
в Италия

Снеговалежи създават затруд-
нения в Италия. В някои общини 
училищата са затворени. Закъс-
няват самолети и влакове. Снеж-
ната покривка в Норча, Умбрия, е 
50-60 см.

5,6 по Рихтер удариха Непал
Земетресение с магнитуд 5,6 

разтърси Непал и бе усетено дори 
в индийската столица Делхи. Няма 
информация за жертви и за мате-
риални щети.
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Сред гаданията около поредните избори плаши 
предвиждането за по-малко участващи гласоподава-
тели в тях. Това не пречи да се увеличават кандидати-
те за народния вот, привличан с втръснали за ухото и 
окото приоритети, вносни почти в съотношението, 
при което чуждите стоки надвишават българските 
в търговските вериги, малките магазини и пазарски-
те сергии. В съотношението има нещо по-общо: ин-
флацията. Тя води и до различието: голямата поли-
тика се издига в кухните и кухините на глобалното 
и виртуалното, докато повечето избиратели и още 
повечето негласуващи се препъват в неравенствата и 
неравностите на локалното и реалното. Разбираемо: 
малкият човек се е препъвал със и от политиката до-
там, че дори когато минава покрай т.нар. Народно 
събрание, не отправя взор нито към “Съединението 
прави силата”, нито към паметника “Цар Освобо-
дител”, а към краката си, та да не се потрошат в 
току-що ремонтираните жълти павета. Същото 
раздалечаване се получава, когато едни и същи създа-
тели, справячи и тълкуватели на големите проблеми 
назидателно дърдорят по едни и същи в различията 
си медии за едни и същи в безразличието си теми. 
Вярно, че тук малкият човек има доста по-свободен 
избор и по-лесно може да остане със себе си и близ-
ките, както е вярно, че поради тая еднообразност в 
политическите типажи той не отива да гласува. 

Голямата политика и малкият човек не просто 
не се срещат; те не се виждат. Взорът в голямата 
политика към небесата и звездите по европейското 
и сащското знаме няма как да се пресече с втренче-
ността на малкия човек към тесния кръг на несигур-
ната работа, сигурните високи цени и сметки, раз-
падащото се образование, занемарения ръчен труд и 
забравеното участъково здравеопазване, все по-пле-
вясващите парцели, на които е разбита някогашната 
плодородна земя, и все по-обезлюдяваните села. Тия 
- и много други неща - го тормозят, среща се всеки-
дневно с тях и се справя в повечето случаи сам, сякаш 
да докаже верността на преходната мантра за по-
голямата ценност на индивидуалното пред колектив-
ното и на временното пред вечното. От тая самота 
не го спасяват нито лицемерно наричаните “социал-
ни мрежи” глобални средства за контрол, мисловно и 
поведенческо моделиране, нито интересът към него, 
когато му се случи нещо извънредно, превърнато в 
норма за обичайни новини: разбита кола, обир, побой, 
убийство я за пенсия, я след ракия, я по любов. Но и 
тогава малкият човек убягва от погледа на голяма-
та политика, доколкото с тия случаи става обект - 
и клиент - на деполитизирани органи, имащи за дълг 
справяне с битовата престъпност. Затова той си 
превежда едро-политическите приказки за възстано-
вяване и устойчивост в особен план - лично възста-
новяване тук и устойчиво състояние отвъд. Понеже 
не е особено вярваш в наднебесните селения, отправя 
мечтите си към люксембургското село Шенген и ев-
розоната, но не като замяна на лева с евро, а смяна на 
местожителство, ако не за него, за все по-малкото 
деца, които той и близките имат. 

Лесно е малкият човек да бъде и обвинен, и оп-
равдан за бягство от голямата политика. Още по-
лесно е да се разбере, че той е такъв благодарение на 
нея. Тя е избягала не само от непосредствените му 
жизнени условия и проблеми, но и от задълженията, 
говорещи в първозначението на думата политика: 
добро съграждане от съграждани. Не е ли такова 
и хората не са ли такива, властва идиотията, тъй 
интересна с оглед на постмодерната втренченост 
в ненормалното и пренебрегване на скучното всеки-
дневие в името на мечтано бъдеще, нямащо нищо 
общо с настоящето. 

Голямата политика  
и малкият човек

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

Изяжтова,акоможеш

Знам, че е отблъск-

ващо, но започвам с 
документ - регламент 
2023/58. Това е разре-

шение, което позволя-

ва в страните от Ес да 
се ядат ларви. сушени 
ларви, на прах, на паста 
като добавка. Ларвите 
са на насекомото “малък 
мрачник”. Това, разбира 
се, не се прави, за да се 
спаси човечеството от 

глад. За друго е.
няма място за трево-

га. нима не сте свикнали 
да ядете кренвирши и 
колбаси без месо, кашка-

вал от соя или имитация 
на прясно мляко, дошло 
директно от лаборатори-

ята?
Какво ще се случи 

с организъм (вашия ор-

ганизъм), който се при-

нуждава да яде напълно 
несвойствена храна? 
Отговорът е бърз и ясен: 
“на кого му пука?!” Ще 
се направи изследване от 
“независима лаборато-

рия”, която ще твърди, че 
не взима пари от никъде, 
че не знае значението на 
думата “лобист” и ще се 
пусне един голям пиар 
за това как бръмбарът 
не отделя метан като п...
ди. Как точно тези ларви 
се отразяват на човеш-

кия организъм обаче ще 
остане загадка. същото 
като загадката какво ста-

ва с телата ни при консу-

мация на ГМО храни. а 
щом е загадка, вече е те-

ория на конспирацията и 
вие, съмняващите се, сте 
конспиратори. разбирай-

те - престъпници. Ваше-

то мнение ще бъде три-

то, преследвано и ако не 
ви дойде акълът навреме 
- и санкционирано. Зато-

ва лапайте ларвите с кет-

чуп (за по-добър вкус) и 
преглъщайте.

Вече съм в очакване 
на кохортите научни съ-

трудници, хабилитирани 
говорители и математи-

ци да обяснят как всичко 
е наред. но вие си знае-

те, че не е така. нищо не 
е наред. Вие вече ядете 
ларви. няма да ви спаси 
и четенето на етикети. 

има начини и това да се 
заобиколи. нали знаете?

никой не експери-

ментира с храната ни. 
Експериментът вече сме 
ние.

За тези, които не се 
сещат - това отваря вра-

тата на всеки производи-

тел на салам, кашкавал, 
бисквити да ви черпи и с 
ларви. а вратата за про-

мяна на нашите локални 
държавни стандарти за 
производство отдавна е 
отворена. Полулегално.

От яденето на ларви 
може да ни спаси само 
едно нещо. да се окажат 
по-скъпи, отколкото тра-

диционните суровини. 
надявайте се.

а дотогава - яжте и 
се молете да ги заоби-

чате.

Факти.бг

  �
Емил ЙОТОВСКИ

АНАТолИйсТАНКУлов

скопиеплачезавето

“Крадецът вика: “дръ-

жте крадеца!” - така звучи 
призивът на македонския 
президент стево Пенда-

ровски да не се допускат 
един български евроде-

путат и група българи 
до отбелязването на 151-
годишнината от рожде-

нието на Гоце делчев в 
скопие.

наистина, предпола-

гаемият евродепутат ан-

гел джамбазки и другите 
не са света вода ненапита 
и имат своите трески за 
дялане. Пък и Пендаров-

ски като държавен глава 
има право да се безпокои 
и да предлага мерки за 
спазване на обществения 
ред в страната, за да не се 
стигне до побоища, разби-

ти глави и кръв по време 
на обществено събитие, 
което би трябвало да е 
общо за двете страни. но 
и което, по добре извест-

ни причини, продължава 
да разделя двата народа с 
една и съща кръвна група. 
Всичко това не е трудно 
за разбиране. Може да 
предполагаме, че и на по-

литическия ни елит не са 
му чужди опасенията на 
Пендаровски.

но това пак не го спася-

ва от етикета на “Крадецът 
вика: “дръжте крадеца!”. 

Забележете, че маке-

донският президент се е 
закахърил след жестокия 
побой над охридчанина 
Християн Пендиков, кой-

то се страхува да се върне 
в родината си заради про-

дължаващите заплахи - от 
македонските джамбази, 
които крадат от българ-

ската памет. 
Преди това бе опо-

жарен български клуб, 
за което беше дадена ус-

ловна присъда. имаше 
и три атаки срещу други 
клубове и стрелба срещу 
единия от тях. антибъл-

гарската вражда в югоза-

падната ни съседка изоб-

що не е спаднала, дори се 
засилва. а медиите там с 
пълна сила насъскват хо-

рата срещу страната ни. 

дори външният министър 
Буяр Османи каза пред 
телевизия “24 Вести”, че 
всеки, който нарича ма-

кедонците българи, няма 
да може повече да влиза 
в рсМ. дали обаче това 
предупреждение се отна-

ся само за гражданите на 
България? дали това не е 
закана за преследване на 
гражданите на република 
северна Македония, кои-

то се чувстват българи? и 
тях ли ги чака съдбата на 
Пендиков?  

и каква излиза тя? се-

верна Македония крещи 
срещу национална враж-

да, а сама кресливо я на-

сажда срещу нас. 
дали обаче щеше да 

си позволява това, ако 
страната ни не бе вдигна-

ла ветото за преговорите 
й с Ес?

  �
Юри МИхаЛКОВ
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Налагането на наказания на 
провинили се  ученици в учи-
лище е поредната област от 
системата на образованието, 
обхваната от неясноти, безре-
дие, безпомощност и безизхо-
дица. от една страна, ръковод-
ствата на училищата често се 
сблъскват с незаинтересовани 
родители, които не се тревожат 
от поведението на децата си. 
от друга, родители обвиняват 
директори и учители в грешна 
преценка и липса на институ-
ционална подкрепа. 

Темата за грешките и нака-
занията излезе на дневен ред 
след писмо на регионалното 
управление по образованието 
в софия до столичните учи-
лища с указания при какви 
условия да налагат санкции на 
учениците. В него на дирек-
торите се напомня, че според 
закона наказанието идва едва 
след изчерпване на останали-
те механизми за въздействие 
върху вътрешната мотивация 
и за преодоляване на проблем-
ното поведение на учениците. 
оказва се, че преди да правят 
официални забележки за лошо 
поведение, ръководствата на 
школата най-напред трябва да 
окажат подкрепа чрез обсъж-
дане между ученика и клас-
ния ръководител на възник-
налия проблем, да използват 
посредник при решаване на 
конфликт, да се прави кон-
султация на детето с психо-

лог. също така то трябва да се 
включи в група за повишаване 
на социалните умения за общу-
ване и решаване на конфликти 
по ненасилствен начин и про-
чие стъпки, надлежно регла-
ментирани законодателно, но 
често безрезултатно реализи-
рани в практиката. "Не трябва 
да се неглижира възможността, 
предвидена в закона, родителят 
на ученика да присъства на из-
слушването", напомнят още от 
инспектората. 

За възможните 
санкции 

които могат да се налагат в 
училище, е отделен цял раздел 
в Закона за предучилищното и 
училищното образование. от 
него става ясно, че на един уче-
ник могат да бъдат наложени 
пет степенувани наказания - за-
бележка, преместване в друга 
паралелка в същото училище, 
предупреждение за преместване 
в друго училище, преместване в 
друго училище, преместване от 
дневна форма в самостоятелна 
форма на обучение.

Законът предвижда и при-
нудителни мерки, позволени 
на учителя. Той има правото 
да изгони ученик от час, когато 
възпрепятства провеждането 
на учебния процес. отстраня-
ване от училище пък е възмож-
но, когато ученикът се яви с 
облекло или във вид, които са 
в нарушение на правилника за 
дейността. санкциите не мо-
гат да траят неограничено във 
времето, имат срок до края на 
учебната година. 

Заповедта за наказание 
обаче може да се обжалва по 
реда на административнопро-
цесуалния кодекс. Точно тук е 
ключовият момент, който оче-
видно е проблемен и е наложил 
реакцията на руо в софия. 
оказва се, че много родители 
успяват да оспорят наказания-

та, а адвокатски кантори дори 
са се специализирали и оказват 
защита по казусите. 

В обществената дискусия 
се включи и синдикатът "об-
разование" към кТ "Подкре-
па", който изнесе резултати от 
национално проучване за по-
литиката за обща подкрепа и за 
ефективността при налагането 
на санкции.

изследването е проведено 
за 10 дни сред 2890 педагогиче-
ски специалисти и заети в сис-
темата. Те масово се обявяват 
срещу тромавите процедури за 
наказания и са против възмож-

ността санкциите да могат да 
се обжалват. 

86,7% от запитаните препо-
даватели смятат, че процеду-
рата за налагане на наказания 
трябва да бъде олекотена. 
Истинска тревога буди 

фактът, че заради бавната и 
мудна процедура повечето от 
заетите в системата изобщо не 
наказват учениците си. още 
по-притеснително е, че над 
половината учители заявяват, 
че директорът не разрешава 
санкции заради делегирания 
бюджет и риска от отлив на 
ученици. За тях е по-добре про-
блемен ученик, който пречи на 
съучениците си и на учителите, 
отколкото празни класни стаи. 

Едва всеки трети учител 
заявява, че не се притеснява 
да инициира процедура по на-
лагане на санкции на ученик. 
според други практиката не се 
прилага, защото ефектът е ну-
лев. "Това недвусмислено по-
казва, че на практика  инстру-
ментът за подкрепа не работи", 
обобщават синдикалистите. Те 
представят и някои конкретни, 
интересни мнения на участни-
ците в изследването: 

"уведомява се родител и се 
налага санкция. Защо се правят 
глупави групи за подкрепа? 
Това е обречен механизъм или 
популизъм."

"Заповедите да не могат да 
се обжалват. да не се изисква 

доклад за обща подкрепа."
"Процедурата е достатъчно 

усложнена, но е и безсмислена, 
защото последствията не са ре-
ални. ако налагането на санк-
ции води до финансови отговор-
ности за родителите или дори до 
отнемане на правата върху дете-
то, това би било различно!"

"смятам, че всеки ученик, 
който се държи неуважително 
към съучениците и учителите 
си, трябва да подлежи на нака-
зание и никой учител не трябва 
да се притеснява да наложи та-
кова, щом това е необходимо."

"Трябва да се санкционират 
с тежки наказания още в начал-
ния етап всички нарушения на 
дисциплината."

Позициите  
на учителите 

говорят едно - на практика 
никой не наказва учениците, 
опити се правят само при мно-
го сериозни провинения, а в 
крайна сметка децата започват 
да се чувстват неуязвими и не-
досегаеми, което влошава още 
повече поведението им.

В търканията около практи-
ката по налагане на наказанията 
важно място заемат родителите. 
именно те в повечето случаи 
влизат в ролята на оспорващи и 
нападащи, вместо да са с контро-
лираща и превантивна функция. 
именно реакцията на родители-
те най-често е причина ръковод-
ствата на школата да не вземат 
сериозни мерки при неприем-
ливо поведение от ученик. По-
вечето учители се въздържат от 
наказания заради неуважително, 
дори скандално, отношение от 
родители, заявяват участниците 
в проучването на "Подкрепа". 
Затова те са категорични, че е 
порочна съдебната практика 
родители да съдят училището 
заради наложени наказания или 
ниски оценки.

Мнението на преподавате-
лите дава основание на синдика-
листите да искат крайни мерки. 
оттам настояват да се въведат 
финансови санкции за родите-
лите, ако децата им нарушат 
училищния правилник. синди-
калистите искат и да се сключ-
ват договори между родители 
и образователните институции 
по отношение на училищния 
правилник със съответните 
финансови и административни 
санкции за родител.

Не за първи път се появя-
ва и идеята за оценка "дисци-
плина". Този път конкретното 
предложение е тя да е в чети-
ри степени и да се въведе чрез 
промяна на закона. друга идея, 
която вероятно ще предизвика 
остри реакции, е оценката по 
дисциплина да влияе на фор-
мирането на бала при канди-
датстване. 

По времето на социализма 
лошото поведение на 
учениците се наказваше 
строго. Днес се търсят 
начини за превенция и 
подкрепа, преди да се наложи 
наказание, но често те са 
безрезултатни

Късно ли е за оценки
по поведение в училище?
86,7%отработещитевсистематанаобразованиетосмятат,
чепроцедуратазаналаганенасанкциинаученицитетрябвадабъдеолекотена

  �
Деси ВЕЛЕВА

 
 
 
Някои добре помнят системата за контрол и оценяване на поведението по време на социализма 
- мъмрене, намаляване на поведението, строг ред и страх. Сериозно следене на дисциплината в 
клас обаче има в далеч по-ранни времена. В училището в Трявна учителят Петко Р. Славейков 
използва билети, в които всекидневно отбелязва оценката на успеха и поведението на ученика. 
Оценките са “добър”, “среден”, “зле”, “по-добре”, “по-зле”, “най-добре”, “най-зле”. След Ос-
вобождението тази практика става норма, отразена в почти всички правилници на ресорното 
министерство. Шестстепенна система за оценка е въведена с Правилник за управлението и уред-
бата на средните учебни заведения в Княжество България в началото на миналия век, показва 
проучване на оценяването на поведението в българското училище от 1878 до 1944 г. на проф. 
Виолета Атанасова, преподавател в Шуменския университет. Тя е открила в архивите примери, 
според които ученичката Р.К. от VIII клас на Девическото педагогическо училище в Шумен през 
1924 г. е наказана с намаляване на поведението с една единица “за непристойно държание към 
един от преподавателите”. Други ученички - А.М. и И.Т., са санкционирани “за нахално държание 
със строго мъмрене от класния наставник, намалява се поведението им на “добро” и се преду-
преждават, че “ще бъдат изключени при ай-малкото провинение”.  
Колко назад трябва да се върнем, за да има спокойствие в клас, в коридорите и в училищния двор?

А как беше преди? 
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доста събития се случиха напоследък. 
Провали се последният трети мандат и 
последна възможност за изход от полити-
ческата криза. БсП направи всичко въз-
можно за избягването й. Постъпи нацио-
нално отговорно, пренебрегна партийния 
си интерес и покани всички лидери. От-
зоваха се само трима. това стана повод 
за нови нападки срещу корнелия нинова 
- че пренебрегва решението на партията и 
едва ли не прави коалиция с най-големия 
си противник, срещу когото социалистите 
са се борили с години. такива коментари 
има в социалните мрежи, такива изказва-
ния има и на представители на вътрешно-
партийната опозиция. коментари, които 
са повече от абсурдни!

та нали с мнозинство от гласовете на 
националния съвет на БсП се даде “зеле-
на светлина” левицата да организира тази 
среща с всички лидери. каква вина има 
нинова, че са се отзовали само три пар-
тии и че Борисов намекна, че ще преос-
мисли герберската забрана да се подкрепя 
БсП? не нинова говори за следизборна 
коалиция. тя не е отстъпила от нито едно 
колективно решение на столетницата. но 
явно да се хвърля кал и да се сипе вътреш-
нопартиен огън е по-лесно.

Бедата е, че от това страда партията.
Обществото има нужда не само от 

десница, но и от левица. Предимство на 
БсП е, че тя е единствената партия у нас, 
започнала процес на вътрешен катарзис, 
на изчистване на редиците си от корум-

пирани лица, на демократизиране - пряк 
избор на председател, мандатност и т.н. и 
всичко това се случи по време на мандата 
на корнелия нинова.

но атаките срещу нея, включително 
от партийни другари, не спират.

БсП винаги е била принципна в сво-
ите позиции. тя не подкрепи санкциите 
срещу русия и се обяви срещу изпращане-
то на оръжие за украйна. Левицата ясно 
показа че не одобрява това сервилничене 
към евро-атлантическите партньори, тази 
“йес” политика, която понякога е в разрез 
с нашите собствени национални интере-
си. неслучайно БсП заедно с “Възражда-
не” сезира конституционния съд за реше-

нието на 48-ото народно събрание да се 
изпраща оръжие за украйна.

Затова всякакви опити - вътрешно-
партийни или външнополитически, да се 
хвърля кал по столетницата, че тя е дву-
лична партия, че казва едно, а прави дру-
го, са абсурдни и неверни!

От статията в “ди Велт” научаваме, че 
въпреки решението на предишния парла-
мент да не се изнася оръжие за украйна, 
а да се оказва само военно-техническа по-
мощ, все пак такова оръжие е изнасяно, и 
то зад гърба на българските институции! 
В това е проблемът - че такива решения 
са взимат тайно зад гърба на коалицион-
ните партньори, зад гърба на парламента 

и за тях научаваме впоследствие от чуж-
ди медии.

каква е институционалната и поли-
тическата култура и метод на работа на 
партиите и на новите формации? има 
утвърдени принципи и правила на взаи-
модействие между институциите, които 
трябва да бъдат спазвани. но явно трудно 
се учи българският политик на коалици-
онна и институционална култура.

никога не е късно да се променим. 
Въпрос на политическа мъдрост. В тази 
ситуация БсП като най-старата партия 
единствена проявява опит да прокарва 
тази мъдрост в своите собствени редици. 
Понякога с цената на вътрешнопартий-
ни сътресения, но пътят към по-доброто 
бъдеще е неизбежно трънлив. Важното е 
да научим уроците си. БсП умее да го 
прави.

Важно е да се знае, че проблемите на 
столетницата трябва да се решават вътре 
в партията. кривите политически огледа-
ла на черен и кризисен пиар, било то на 
външни фактори, било на вътрешнопар-
тийни, само рушат образа й, а и този на 
държавата. 

умните политици и партии не правят 
компромиси с принципите си, но и умеят 
да градят мостове, особено в кризисни за 
държавата ситуации. това прави и БсП. 
дано избирателите го оценят.

  �
Камелия БАЗОВА

Започна излъчването 
на “Войната на буквите” 
- новия сериен филм на 
Българската национална 
телевизия. разбира се, че 
се очакваше с интерес. 
това е славен и важен 
период от историята ни. 
Още е много рано да се 
правят оценки и дори да 
се говори за филма. но 
първото, което смущава, 
е, че сериалът е забранен 
за деца под 12 години. а 
нали тази история е пре-
ди всичко за получаване 
на знания? нали децата 
ни трябва да научат кол-
кото може повече за на-
шата азбука, за началото 
на българската книжнина 
и култура? Защо тогава 
филмът е направен така, 
че да се забрани гледане-
то му от подрастващите? 
какво се е търсело? каква 
е целта на неговите създа-
тели? да направят само 
едно забавно зрелище за 
възрастните българи ли?  

Преди новините и се-
риала имаше едно ново 
детско-юношеско образо-
вателно предаване - “това 
го знам” с водещ Бойко 
кръстанов. Похвално е, 
че започна такова необ-
ходимо предаване. но 
отново  сме разочарова-
ни от факта, че на наши-
те ученици им липсват 

основни познания от ис-
торията и културата ни. 
може ли децата ни да не 
знаят какво представлява 
националният дворец на 
културата? те се затруд-
няват дори при елемен-
тарните въпроси. сму-
щения пораждат и други 
важни неща - външният 
вид, облеклото и държа-
нието на младежите ни. 
Едното от момичетата 
беше с разголен кръст, а 
другото беше с раздър-
пани дрехи, които то не-
прекъснато подръпваше, 
защото оголваха рамене 
му. какво се цели с таки-

ва гледки? такъв ли е сега 
видът на младите? крити-
кува ли се или се  налага 
тази мода? или ние, баби-
те и родителите на децата, 
трябва да се срамуваме от 
тях? Обичаме децата си и 
искаме те да са образова-
ни, културни и с красив 
външен вид. 

Още за сериала “Вой-
ната на буквите”, чие-
то заглавие също внася 
смут. Питаме се защо пък 
да е “война на буквите”? 
дано авторката Людмила 
Филипова, по чийто ед-
ноименен роман е заснет 
филмът, да е успяла да за-

щити тезата си, че наисти-
на в този период има вой-
на За или на “златния 
божи дъжд” на нашите 
букви! а цар симеон Ве-
лики е много важна фигу-
ра в историята ни. как ще 
ни бъде представен, дали 
ще ни спечели, дали ще се 
гордеем с него? Очаква-
нията ни са големи и дано 
създателите на филма да 
са успели в работата си и 
да ни се представят с до-
бри резултати.

  �
Петра ТАШЕВА

Гешев отива на мо-
литвена закуска в саЩ. 
и той! Платил си е - ина-
че не може да се вреди.

а и Евангелистката 
американска църква не е 
била глупец, когато си е 
създала такава хитра въз-
можност за здраво влиза-
не на приходи в лоното 
й. 30 години вече у нас 
се боричкат кой да отиде 
на тая пуста молитвена 
закуска, където се съби-
рали обикновенно над 
пет хиляди политици и 
бизнесмени от около 140 
страни. Цената, която 
всеки плаща за закусва-
не, се променя съобразно 
времето... Опитах се да я 
поразузная, намерих ня-
какви следици през 2018 
г. - сюрията украински 
депутати от 14 парчета, 
които са отишли на еван-
гелистката закуска, са 
си изписали по 200-300 
хиляди гривена за коман-
дировката в саЩ. кое-
то значи, че са платили 
минимум 5000 долара за 
позакусването...

В България “молит-
вениците” бият рекорд 
през 2012-а - отиват цели 
седем парчета.

Цветанов е закусвал с 
молитва цели два пъти - 
един път се е конкурирал 
с молитвено закусващия 
карадайъ, втори път - с 

трима герберски кметове 
около себе си. 

молитвените закуски 
в саЩ ги “изобретява “ 
християнската им еван-
гелистка църква през 
1952 г. - с хитрината да 
се надпреварват желае-
щите кой ще плати най-
бързо исканата сума... а 
тя никак не е дребничка.

Освен това, ако Гешев 
реши да се фотне с този 
или онзи докаран там 
американски политик или 
някаква знаменитост, пак 
ще си плати. такова е ус-
ловието за фотването. 

но пък и Цветанов 
си плати, и то поне за 
5-6 различни фотвания! 
Първоначално са отива-
ли само няколко стоти-
ци наивници, сега откъм 
Европата наивниците са 
цели пълчища. Плащат 
- за да позакусят, където 
им е казано... не виждат 
почти никого, слушат 
тук-там, без да разбират 
за какво и защо, но пък 
са се вредили! 

да му е сладко на Ге-
шев, в края на краищата 
не друг - ние му запла-
тихме и евангелистката 
закуска. 

  �
Елена БАНОВА, 
Фейсбук

Бсп в кривото огледало 
на политиката
Партиятавинагиебилапринципнавотстояваненасвоитепозиции

Молитвени закускии отново смут в душите ни
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какъв искаш да станеш, кога-
то пораснеш?

Въпрос, който българинът 
задава най-често на малчугани-
те, след като ги попита за името 
и възрастта. неговите родители, 
баби и дядовци вече почти знаят 
отговора, защото още преди да е 
проговорил, на прощъпалника си 
малчуганът е посегнал и грабнал 
я ножица, я флашка, я черпак или 
писалка. 

Ако преди 40 години кажи-
речи всяко пето дете искаше да 
стане космонавт, кранист или ми-
лиционер, в наши дни един от най-
честите отговори е “програмист”. 
Времената се менят, но очевидно 
е, че и в наши дни “битието опре-
деля съзнанието”.

Американски експерти по 
трудова заетост твърдят, че все 
още не са измислени около три 
четвърти от работните места, кои-
то ще бъдат заети от завършилите 
колеж през 2030 г. това е сериозно 
предизвикателство пред младите - 
бъдещата работна сила. Очевидно 
е, че изкуственият интелект и ав-
томатизацията ще движат иконо-
миката, а машините ще поемат 
все повече работа. това, разбира 
се, не означава, че трябва да се 
превърнем в Лудитите на XXI 
век - работници, чупили тъкачни 
машини в Англия преди два века, 
убедени, че те им отнемат рабо-
тата и надницата. не! Просто ум-
ните машини навярно ще вършат 
повече работа, изискваща от чове-
ка повече обмисляне, по-задълбо-
чено познаване на технологиите. 

А познаването на технологиите е 
доста повече от гледането в теле-
фона, докато се пресича улицата, 
или помахване от екрана на вну-
чето в чужбина.

според нов доклад на Меж-
дународната организация на тру-
да настоящото забавяне на све-
товната икономика вероятно ще 
принуди все повече работници да 
приемат по-нископлатени работ-
ни места, които не са сигурни и не 
дават социална закрила. А ръстът 
на заетостта в световен мащаб ще 
бъде само 1% през 2023 г., което е 
по-малко от половината от нивото 
през 2022 г. това съвсем не озна-
чава, че трябва да се откажем от 
мечтите за професионална реали-
зация и кариерно израстване.

“Форбс” от декември 2022 г. 
прогнозира 

какви ще бъдат  
най-търсените 

технически умения  
за работа

през тази година. на първо място 
са поставили комуникатор на дан-
ни/разказвач на истории. според 
проучване 70% от работните мес-
та ще включват работа директно с 
данни. това означава, че всяка ор-
ганизация ще има нужда от хора 
с умения да тълкуват и превеждат 
данни и да са добри в общуването. 
нещо подобно на предците ни от 
каменната ера, които са се скупч-
вали около огъня нощем и са си 
разказвали истории, но през ве-
ковете до наши дни са преминали 
само онези, които са се разказвали 
по запомнящ се начин. т.е. кому-
никаторът на данни от XXI век 
трябва така да ги интерпретира, 
че те да са понятни за публиката 
(зрители, читатели, слушатели 
или кибици в социалните мрежи). 
и, разбира се, да не изкривяват ис-
тината. В наши дни данните стават 
централни за стратегиите на пове-
че бизнеси, хората с умение да об-
щуват и да изграждат истории от 
тях ще стават все по-ценни.

на второ място е киберзащи-
тата, която става все по-важна, 

особено за професиите, които 
може да се упражняват от раз-
стояние. киберсигурността е от 
съществено значение за всяка 
компания и с кОВид-пандемия-
та вече не е ограничена до ит от-
делите, а е отговорност на всеки 
служител. това не означава, че 
специализираният агент по кибер-
сигурност ще остане в миналото, 
напротив - прогнозира се, че до 10 
милиона професионалисти ще бъ-
дат наети в областта през 2023 г. 
“Форбс” препоръчва кандидатите 
да добавят в автобиографията си и 
тези умения, за да станат “по-про-
даваеми”. 

сред търсените умения са 
тези по UX дизайн - дизайнът 
на потребителското изживява-
не (User experience/UX design) 
и тясно свързаната област на 
дизайна на потребителския ин-
терфейс (user interface/UI). тези 
умения ще стават по-ценни за-
ради т.нар. демократизация на 
технологиите, което означава, 
че от всеки, независимо каква е 
ролята му в трудовия процес, се 
очаква да работи с технологиите 
поне до известна степен. умени-
ето на UX и UI дизайнера е да 
направи технологията интуитив-
на и достъпна за всеки, дори и да 
не е свикнал да работи с нея. 

на следващо място е дигитал-
ният маркетинг. т.е. как по-успеш-
но да бъде уловено и привлечено 
вниманието на потребителите на 
стоки и услуги във виртуалното 
пространство - от платена рекла-
ма в социалните медии до кампа-
нии, ръководени от инфлуенсъри, 
оптимизация за търсачки, фунии 
за имейл маркетинг и пр. 

Все пак, най-търсени умения 
не винаги означава и 
най-добро заплащане

на труда. според сайта 
mygreatlearning сред 20-те най-
добре платени през 2023 г. про-
фесии са учен по данни (Data 
Scientist) с потенциална годишна 
заплата 97 659 щ.д. (60 хил. бри-
тански лири), старши софтуерен 
инженер със 119 126 щ.д. (99 
хил. британски лири). Анесте-
зиолозите са едни от най-високо 
платените медици в сАЩ и про-
гнозната за тази година средна 
годишна заплата е 326 296 щ.д., 
а за Великобритания - 192 хил. 
британски лири. изключително 
отговорна е работата на невро-
хирурзите и потенциалната го-
дишна заплата на американски 
специалист е 496 хил. щ.д., а на 
британски - 120 хил. лири. дру-
ги скъпи специалности са петро-
лен инженер - със 171 хил. щ.д., 
ит мениджър - със 149 хил. щ.д. 
годишно (55 хил. британски 
лири), финансов анализатор - 
със 126 хил. щ.д. (78 750 британ-
ски лири).

В различните държави трудът 
за една и съща дейност се оценя-
ва различно. За да взема човек 
шестцифрена годишна заплата, 
трябва да получи стабилно, но и 
скъпо, образование, да премине 
през сериозно обучение и, разби-
ра се, да има поне малко талант и 
достатъчно късмет. Човек може 
да получава и само четирицифре-
на сума годишно (например 
минимална заплата в български 
левове - б.а.), но, ако работата му 
го прави щастлив, може да е кон-
курентоспособен и амбициран да 
върви нагоре. е, поне така твърдят 
американски трудови експерти, а 
американците са оптимисти. 

Когато порасна, ще стана...
Всеощенесаизмислениоколотричетвъртиотработнитеместа,
коитощебъдатзаетиотзавършилитеследняколкогодини

Аида ПАНИКЯН  

 

 

През т.г. работодателите у нас ще се нуждаят от 205 548 ра-

ботници и специалисти с умения и знания в различни професио-

нални направления, сочат данни от проучване на Агенцията по 
заетостта. Програмистите не са единствените дефицитни 
специалисти. През следващите 12 месеца работодателите ще 
търсят над 111 000 специалисти с професионално образование. 
Шивачи ще се търсят в 15 области, като най-голяма нужда 
ще има в областите Благоевград (2548), Пловдив (1440), Кър-

джали (1390). Сред професиите, които се търсят в най-много 
области, са машинен оператор (в 24 от 28 области), готвач 
и електротехник (в 18 от 28), строител (в 17). Ще се търсят 
оператори в дъ 

вопреработването, шлосери, строители и пр.  
От данните на Агенцията по заетостта става ясно, че об-

щият брой на заявените специалисти с правоспособност и/или 
висше образование е 45 954, докато по същото време през 2021 
г. са били 43 710, т.е. търсенето намалява с 5,13%. Сред специ-

алистите с правоспособност и/или висше образование на първо 
място са шофьорите (със заявени потребности от 5286 души), 
учителите (3348), медицинските сестри (3223), машинните 
инженери (1975), строителните инженери 

(1677), лекарите (1655)... 
 

Бизнесът ще има нужда и от  
48 554 неквалифицирани работници 
 
при 41 595 заявени при есенното проучване на 2021 г. За година 
това е с близо 17% ръст. Лидер в търсенето на неквалифици-

рани работници отново ще е индустрията с 31,9% от всички 
заявени потребности.  
Въпреки голямото търсене на персонал с различна квалифи-

кация и немалкия брой официално регистрирани безработни с 
различна квалификация и образование над 74% (33 952) от анке-

тираните работодатели твърдят, че  
 

трудно намират подходящ персонал 
 

Очевидно светът се променя, поради което или представата 
на съвременния български работодател за добър професиона-

лист кореспондира с XXII век, но плаща като за ХIХ век, или 
образованието на българския специалист не е адекватно на 
българското съвремие и 

затова си намира добре платена работа в чужбина.  
През следващите 3 до 5 години България ще се нуждае от над 
123 000 висшисти в областта на медицината, педагогиката, 
икономиката, информатиката и компютърните науки, елек-

тротехниката, електрониката и автоматиката, машинното 
инженерство, комуник 

ционната и компютърната техника.    
Какви ще бъдат възнагражденията... Засега е загадка.

Как е в България?
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През декември вносът на 
руски петрол в Ес е спаднал 
спрямо ноември с 270 000 ба-
рела дневно до 900 000 барела 
дневно според данни на Между-
народната агенция по енергията 
(МаЕ), цитирани от ройтерс. 
спадът е вследствие на влязло-
то в сила от 5 декември ембарго 
върху руския петрол, внасян в 
Ес по море, както и на наложе-
ния от страните от Г-7 таван на 
цената на руския петрол от 60 
долара за барел. Мерките са пря-
ко следствие на руската инвазия 
в украйна, започнала преди бли-
зо 11 месеца.

Къде пристигнаха 
руските барели  
през декември?

Повечето от насочения по 
море към страните членки на 
Ес руски петрол, или 160 000 
барела от общо 230 000 баре-
ла, е внесен в България, която 
се ползва от изключение в ем-
баргото. Един танкер е прис-
тигнал в италия, а други два - в 
нидерландия, според месечния 
доклад на МаЕ, разпространен 
преди дни. От януари руски пе-
трол по море в Ес има право да 
внася единствено България, до-
пълва МаЕ.

Как работи 
тръбопроводът 

„Дружба”?

износът на руски петрол по 
тръбопровода “дружба”, който 
тръгва от русия и се разклоня-
ва в две направления, не попа-
да под ембарго. северното на-

правление минава през Беларус 
и Полша и стига до Германия, 
а южното прекосява украйна 
и словакия и стига до унгария 
и Чехия. Германските рафине-
рии в Лойна и Швед, които са 
свързани с тръбата, спряха да 
купуват руски петрол в края 
на 2022 г. Германия обаче пла-
нира за внася по тръбопровода 
по 30 000 барела дневно от Ка-
захстан. Това означава, че обе-
мите по “дружба” ще паднат 
с около 330 000 барела до 360 
000 барела дневно, а делът на 
руския петрол в европейския 
внос ще се срине до едва 5 на 
сто спрямо 27-30 на сто преди 
началото на войната.

Къде Русия продава 
нефта си?

През декември износът на 
руски петрол в индия достигна 
нови рекорди от 1,4 милиона 
барела дневно, докато обемите 
за Китай - по море и по тръба, 
остават почти без промяна от 
1,9 милиона барела дневно, 
сочат данните на МаЕ. изно-
сът за Турция падна с 200 000 
барела до многомесечно дъно 
от 45 000 барела. държавна-
та азербайджанска компания 
сОКар (SOCAR) съобщи ми-
налия месец, че е спряла да ку-
пува руски петрол за турската 
си рафинерия. През декември 
първият товар петрол от седем 
месеца насам пое към япония 
от комплекса “сахалин-2”, 
който е частично притежаван 
от японски компании и не по-
пада под ударите на тавана на 

цената, определен от Г-7.
Какви алтернативи  

е намерил ЕС?

Общият внос на руския пе-
трол в Ес - по море и по тръби, 
е спаднал през декември с 1,6 ми-
лиона барела спрямо февруари. 
Вместо него, Ес залага на увели-
чен внос от Близкия изток, запад-
на африка, норвегия, Бразилия и 
Гаяна според доклада на МаЕ.

саЩ и Казахстан също са 
потенциални алтернативи, по-
сочва МаЕ. Казахстан постигна 
предварителна сделка с Москва 
да изнася петрол за Германия 
през руските петролопроводи. 
През декември норвегия увели-
чи производствения капацитет на 
най-голямото находище в запад-
на Европа - “Йохан свердруп”, 
до 720 000 барела дневно от пре-
дишните 535 000 барела. “Това 
е добра новина за европейските 
рафинерии, тъй като петролът 
от “Йохан свердруп” е най-до-

брата алтернатива на руския сорт 
“уралс”, посочва МаЕ.

Въздействие върху 
рафинериите

Европейската зависимост от 
руския петрол се проявяваше 
основно чрез контрола върху 
някои от най-големите рафине-
рии в Ес, упражняван от стра-
на на руски компании, най-вече 
“роснефт” и “Лукойл”. Герма-
ния вече взе мерки по въпроса 
и пое контрола върху притежа-
ваната от “роснефт” рафинерия 
“Швед”, която осигурява около 
90 на сто от горивата за Берлин, 
както и върху миноритарните 
дялове на “роснефт” в две други 
рафинерии - “Миро” (MiRo) и 
“Байернойл” (Bayernoil).

“Лукойл” прие да прода-
де италианската си рафинерия 
исаБ (ISAB) на частната ки-
пърска инвестиционна компания 
“джи Оу ай енерджи” (G.O.I. 
Energy), подкрепена от базира-

ната в Женева търговска фир-
ма “Трафигура” (Trafigura), но 
все още притежава рафинерии 
в България и румъния. Българ-
ският парламент разчисти пътя 
на правителството да поеме кон-
трола върху “Лукойл нефтохим 
Бургас”, за да гарантира сигур-
ността на доставките, ако това се 
наложи. рафинерията е изклю-
чена от петролното ембарго на 
Ес, но има ограничения върху 
износа на преработваните от нея 
петролни продукти.

В съседна румъния “Лу-
койл” съобщи на властите, че е 
намерила алтернативи на руския 
петрол и бензиностанциите й не 
са зависими от забраната за внос 
на руски петрол. Като поредна 
мярка срещу руската инвазия 
в украйна от 5 февруари в Ес 
влиза в сила и забрана за вноса 
на руски петролни продукти, 
включително дизел.

БТА

Германия изглежда ще оцелее тази 
зима без руски газ, от който зависеше 
само преди месеци. Въпросът сега е дали 
може да запълни празнината и през след-
ващите зими и на каква цена. най-голя-
мата икономика в Европа е без доставки 
на руски газ от септември, но едва ли ще 
усети недостиг през следващите месеци. 
Това е впечатляващо, като се има пред-
вид, че преди войната Германия зависе-
ше за 52% от своя внос от русия, пише 
“Блумбърг”.

спасението дойде под формата на 
втечнен природен газ, доставки по тръбо-
проводи от норвегия и нидерландия, как-
то и от забавяне на затварянето на въглищ-
ните централи. неочаквано мекото време 
пък ограничава търсенето на отопление.

По думите на канцлера Олаф Шолц 
Германия си е научила урока от това, че е 
твърде зависима от русия. Целта в момен-
та е да се изгради капацитет, който дава 
шанс на Германия да има толкова газ, с 
колкото е разполагала преди инвазията, 
без да внася от русия.

но това е само половината от плана. 
Без дългосрочни договори купувачите на 
LNG са изправени пред жестока конку-
ренция на международните пазари. Освен 
това количеството втечнен природен газ, 
наличен в света, не се очаква да се увели-

чи много през следващите три години.
ако икономиката на Китай се възста-

нови след разхлабването на ограничения-
та срещу КОВид-19, много обеми може 
да бъдат пренасочени натам. 15-годишно-
то споразумение, което Германия подпи-
са с Катар, ще осигури едва около 6% от 
руските обеми през 2021 г.

“изграждането на LNG терминали, 
без нови договори, не решава проблема”, 
смята симоне Тури, ръководител на за-

падноевропейската структурирана тър-
говия в швейцарския енергиен търговец 
MET International. според него най-го-
лямото предизвикателство за Германия 
през следващите няколко години е при-
вличането на втечнен природен газ.

Нова зависимост

загубата на русия беше голяма печал-
ба за норвегия и нидерландия, като изно-
сът на газ от двете държави се увеличи. 

норвегия стана най-големият доставчик 
за Германия, след като почти утрои об-
щия си износ на природен газ миналата 
година. Осло очаква потоците да останат 
стабилни през следващите четири до пет 
години, но след това постепенно да нама-
ляват с изчерпването на доставките.

Въглища

някога се смяташе, че най-мръсното 
изкопаемо гориво е на път да изчезне, но 
настоящата криза го възкреси. Правител-
ството на страната удължи използването 
на електроцентрали, работещи с въглища, 
до март 2024 г., което предизвика проте-
сти. Благодарение на това има захранване 
за около 5 милиона домакинства според 
оценки на “Блумбърг”. страната произ-
вежда повече от една трета от електро-
енергията си от въглища. Енергийният 
гигант RWE AG все още планира добив 
на повече лигнитни въглища. “Германия 
ще трябва да продължи да използва въ-
глища с максимален капацитет на елек-
троцентралите”, коментира Клаус-дитер 
Борхард, директор на Главна дирекция 
“Енергетика” към ЕК, като заявява, че 
няма много алтернативи на руския газ.

Money.bg

„Блумбърг”: Германия преодоля енергийния натиск, но докога?

Къде отива руският петрол
след наложеното ембарго?
ИзносътвИндиячупирекорди,вЕСпърваеБългария,
коятосеползвасизключениеотзабраната
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Българското национално радио ще 
отбележи 88 години от своето създа-
ване на 25 януари. на тази дата през 
1935 г. министър-председателят Пен-
чо Златев изпраща до цар Борис III 
за утвърждаване наредбата-закон за 
радиото, която царят одобрява с указ 
на следващия ден. така радиоразпръс-
кването става държавна собственост и 
официално започва дейността на на-
ционалното радио.

Обществената медия ще отбележи 
рождения си ден с празнична церемо-
ния по връчване на Голямата награда 
“сирак скитник” и годишните награди 
на Бнр от 19 ч. в емблематичното Пър-
во студио на радиото. събитието ще 
бъде излъчено на живо в ефира на про-
грама “Хоризонт”, ррс стара Загора и 

ррс Пловдив и в сайта bnr.bg. 
Бнр ще връчи престижното отли-

чие за 23-ти пореден път. то е учреде-
но през 2001 г. и се присъжда за значим 
принос в развитието на обществената 
медия. наградата носи името на пър-
вия главен ръководител на Бнр (тогава 
радио софия) сирак скитник - талант-
лив художник, критик, поет, театрал, 
общественик. През 2023 г. се навърш-
ват 140 години от неговото рождение и 
80 години от смъртта му. Българското 
национално радио ще отбележи двете 
годишнини с поредица от инициативи 
и събития, първото от които ще е тър-
жествената церемония по връчване на 
наградата, която носи неговото име.

Освен Голямата награда “сирак 
скитник”, традиционно ще бъдат връ-

чени награда за 
радиожурналисти-
ка - индивиду-
ална награда за 
открояващо се 
присъствие пред 
микрофона, за 
отстояване на 
идеи и позиции, 
които утвържда-
ват авторитета 
на Българското 
национално радио 
като обществена медия през изминала-
та 2022 г.; награда за радиопредаване/
радиопроект/мултимедиен проект, му-
зикален проект на Бнр - колективна 
награда за професионализъм и ориги-
нални идеи през изминалата година.

Премиерата на “Завод” по 
текстове на Вапцаров предстои 
на 27 и 28 януари от 19,30 ч. в 
старозагорския куклен театър. 
драматизацията и режисурата 

са на Полина Христова, сцено-
графка е Марина янева. автор 
на музиката е Милен апосто-
лов, хореограф е явор кунчев. 
консултантка на спектакъла 

е Веселка кунчева, а ина Бо-
жидарова е консултантка по 
драматургията, научи дуМа 
от Велизара Цонева. 

идеята за театрален спек-

такъл по текстове на никола 
Вапцаров е на Полина Христо-
ва, която прави режисьорски 
дебют на сцената на кукления 
театър в стара Загора. В него 
участват анна-Валерия Гос-
танян, Елица Матева, ивана 
Бобойчева, Йордан тинков, 
кирил антонов, любен Чанев, 
любомир Желев.

Екипът на спектакъла 
изказва специална благодар-
ност за партньорството на 
ромина славова, държавна 
опера Пловдив, за предос-
тавяне на изпълнението на 
“кармина Бурана: O fortuna” 
от карл Орф в изпълнение на 
хор с диригент драгомир Йо-
сифов и оркестър с диригент 
Емил табаков.

спектакълът се реализи-
ра с финансовата подкрепа на 
националния фонд “култура”, 
Програма за възстановяване и 
развитие на държавни, регио-
нални и общински културни 
институти 2022.

Най-ранните 
издания 
на творби 
на Алеко 
Константинов 
от фонда 
на НБКМ са 
експонирани 
в изложба 

Националната би-
блиотека “Св. св. Ки-
рил и Методий” отбелязва 160-ата 
годишнина на Алеко Константинов 
с изложба, която може да бъде раз-
гледана до 10 февруари в централно-
то фоайе, съобщи БТА. В експозици-
ята са представени снимки, писма и 
документи, съхранени в “Български 
исторически архив”, както и най-
ранните издания на произведени-
ята на автора, част от фонда на 
Националната библиотека. В десет 
изложбени витрини са изложени 
“Жило сатиро-хумористически сме-
хурии” (изд. 1900 г.), “Един неочак-
ван годеж”, разказ, писан през 1888 
г. и издаден през 1898 г., “Бай Ганю 
на френски и на български. Избра-
ни страници за изучаване на чужди 
езици чрез превод” от 1924 г., както 
и брой от ръкописен вестник “Изку-
ство” - дело на Гео Милев със ски-
ца и биографична бележка за Алеко 
Константинов - Стара Загора от  
3 май 1909 г. (рисунката е изпълне-
на в материал туш, перо). Особен 
интерес представляват оригинални 
документи на Алеко Константинов, 
семейни снимки и лични вещи, сред 
които мастилницата на писателя, 
грамофонът, декоративен глазиран 
керамичен съд с нарциси и др.

Ателие за деца в дома  
на Вера Недкова

Вдъхновена от атмосферата в 
дома на художничката Вера Недкова 
(1906-1996), Леда Старчева предста-
вя там изложбата “Свързани корпу-
си”. Нейните изразителни индустри-
ални форми и конструкции оживяват 
в малки по мащаб модели, изградени 
от забележителни фрагменти. Учас-
тниците в ателието за деца от 6 до 
12 години ще се запознаят с твор-
чеството на двете художнички и ще 
създадат свои проекти. Събитието 
ще бъде в къщата музей “Вера Не-
дкова” в София, ул. “11-ти август” 2, 
II етаж, на 26 януари от 16 до 17,30 
ч. Достъп: 5 лв., с предварително за-
писване на 0879 14 76 79; 0886 817 233 
или на имейл edu_nag@yahoo.com

Леда Старчева, 
“Свързани корпуси”изложбата “Жени/Живот/свобода” 

на теодора дончева-теч е подредена в 
културния център “G8” в рамките на 
фестивала “Sofia MENAR” и може да се 
разгледа до 5 февруари. Проектът е ре-
ализиран с подкрепата на националния 
фонд “култура”.

Жени. Живот. свобода. след хи-
лядолетия човешка история и цивили-
зация има твърде много места, където 
тези три думи не могат да попаднат за-
едно в едно изречение. иран е едно от 
тези места. там свободата не принадле-
жи на жените. а животът без свобода е 
само съществуване, което може да бъде 
прекъснато заради най-дребния жест, 
ако този жест бъде разчетен като не-
подчинение. но в средата на септември 
2022 г. един така нелепо прекратен жи-
вот се оказа капката, която преля гор-
чивата чаша с търпението на иранските 
жени. (джина) Махса амини - млада 

жена от кюрдски произход, е задържана 
от т.нар. нравствена полиция за “непра-
вилно поставен хиджаб”. нанесеният 
след задържането побой оставя Махса в 
кома, от която тя така и не излиза. 

смъртта й възпламени обществено-
то недоволство в страната. иранските 
жени, подкрепени от множество мъже, 

решиха да започнат да правят това, за 
което бяха така яростно преследвани - 
да бъдат свободни.

с този художествен проект теодора 
дончева-теч цели да насочи внимание-
то към протестите в иран и да изрази 
своята почит и подкрепа към хората 
там, които отстояват свободата си.

Връчват наградата 
„Сирак Скитник“
БНРщеотбележи88-иясирожденден
спразничнацеремониявПървостудио

Кукленият театър в Стара Загора представя 
„Завод“ по текстове на Никола Вапцаров

СНимкаДкТСТаРаЗагоРа

Изложбата на Теодора Дончева-Теч 
„Жени/Живот/Свобода“ е част от „Sofia MENAR“

СНимки“ПоЗоР“
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21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

днес четвъртък петък събота

променливо облачно,слабсняг променливосдъжд променливосдъжд

максимални максимални максимални максимални

07.20“актуалноотденя”/п/

07.55“ляваполитика”/п/

08.50парламентарностудио

11.00 парламентарно заседание

на народното събрание -

прякопредаване

14.00“нашиятследобедсбсТв”

15.30новини

16.00документаленфилм

16.30 “думата е ваша” - открита

линия

17.30Твпазар

17.45музикаленантракт

18.10Твпазар

18.30новини-централнаемисия

19.15“актуалноотденя”

20.00“Заисториятасвободно”

21.00“Контра”/п/

22.05 новини - централна еми-

сия/п/

22.30“актуалноотденя”/п/

23.15 “За историята свободно”

/п/

00.15“нашиятследобедсбсТв”

/п/

01.15“ляваполитика”

02.10“студиоикономика”/п/

03.10“Шевица”

04.10“думатаеваша”(п)

05.10“Хубаваси,татковино”

05.40“нашиятследобедсбсТв”

/п/

06.50музикаленантракт

овен

рак

телец

лъв

БлИЗнацИ

дева

веЗнИ

коЗИрог

скорпИон

водолей

стрелец

рИБИ

4
oC 2

oC 3
oC 3

0C

05.55 денят започва - сутрешен
блоксХристинаХристоваи
симеониванов

09.20 100% будни - сутрешно то-
кшоу с мария андонова и
стефана.Щерев

11.00 Култура.бг - предаване за
културасдимитърстоянович

12.00 посветаиунас
12.25 новининатурскиезик
12.35 малкиистории
12.45 Телепазаренпрозорец
13.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу/п/
14.00 Телепазаренпрозорец
14.15 “Тренк,малкиятрицар”-26-

сериенанимационенфилм
14.45 “семействотонаджиновете”

2020-анимационенфилм
15.15 “Колкото повече сме заед-

но”-твфилм
15.45 Телепазаренпрозорец
16.00 бързо,лесно,вкусно
16.30 светътиние
17.00 българияв60минутисма-

рианавекилска
18.00 посветаиунас
18.30 още от деня - коментарно

предаване
19.00 последниятпечели-забав-

носемейнокуизшоу
20.00 посветаиунас
20.45 спортниновини
21.00 “адаптация”-твфилм/3,по-

следнасерия/
22.10 “Колекция “Кадифе” - тв

филм/15епизод/(12)
23.00 посветаиунас
23.25 “повратнаточка2”-твфилм

/5епизод/(16)
00.20 светътиние/п/
00.50 100% будни - сутрешно то-

кшоу с мария андонова и
стефана.Щерев/п/

02.25 Култура.бг - предаване за
култура с димитър стояно-
вич/п/

03.20 Туризъм.бг /п/
03.50 “Колкото повече сме заед-

но”-твфилм/п/
04.15 олтаритенабългария
04.25 посветаиунас/пот20.00

ч./

06.00“Тазисутрин”-информаци-
онно предаване с водещ
ЗлатимирЙочев

09.30“предиобед”-токшоусво-
дещидесиславастоянова
иалександърКадиев

12.00 bTV новините - обедна
емисия

12.40“Комицитеиприятели”/п./-
комедийношоу

13.30 “стани богат” /п./ - куиз
шоу

14.30“огледаленсвят”-сериал
15.30 премиера: “обещание” -

сериал,с.4
17.00bTVновините
17.30 “лице в лице” - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаризова

18.00 “станибогат” - куизшоус
водещмихаилбилалов

19.00 bTV новините - централна
емисия

20.00 премиера: “опасно изку-
шение”-сериал,с.4еп.93

21.00премиера:“Кланът”-сери-
ал,еп.13

22.00“скъпинаследници”-сери-
ал,еп.102

23.00bTVновините-къснаеми-
сия

23.30 “опасни улици” - сериал,
с.15

00.30“Катонакино”-предаване
закино

00.40“Татенца”-сериал,еп.7,8
02.40“предиобед”/п./-токшоу
04.35 “огледален свят” /п./ - се-

риал
05.30“лицевлице”/п./

04.35Телеканал“доброутро”

08.00новини/съссубтитри/

08.20“антиФейк”

08.55“живейздравословно!”

09.45информационенканал

11.00новини/съссубтитри/

11.15информационенканал

14.00новини/съссубтитри/

14.15информационенканал

15.00“мъжко/женско”

15.50информационенканал

17.00 вечерни новини /със суб-

титри/

17.20информационенканал

20.00 време - информационна

програма

20.45 “примката на нестеров” -

сериал,еп.8

21.40“голяматаигра”-твшоу

23.00 “Кратък курс за щастлив

живот”-сериал,еп.11

00.00подкаст.лаб

03.00 време - информационна

програма

03.35 “примката на нестеров” -

сериал,еп.8

Това ще бъде изключително 
странен ден за вас. Имате 
нужда да бъдете заобико-
лени от добри хора.

Работата ще бъде про-
блем за вас. Ако мислите, 
че няма да се справите, 
вземете почивен ден.

Ако се чувствате неспо-
койни или имате нужда 
от нещо, намерете нов 
начин да се справяте.

Задача, която сте мисле-
ли, че е проста, ще се ока-
же доста трудна. Дайте 
всичко от себе си.

Не изявявайте желание 
за допълнителна работа. 
Няма да изпъкнете много, 
а ще ви е нужно време.

Вашите близки ще са 
склонни да ви помогнат 
дори с неща, за които ня-
мате нужда от помощ. 

Ще ви е лесно да възпри-
емате новата информа-
ция. Отделете деня за 
изучаване на нещо.

Денят е подходящ да из-
гладите различията си с 
половинката, колегите, 
приятелите. Внимавайте.

Трябва да направите из-
бор. Ще сте раздвоени. 
Имате нужда от съвет. 
Добре е да чуете другите.

Днес е един от онези дни, 
в които трябва да изпъ-
кнете. Трябва да бъдете 
лидери в работата.

Опитайте се да бъдете 
по-сдържани. Не напа-
дайте всеки, който се оп-
ита да ви каже нещо.

Ще получите добри нови-
ни. Положителната ви 
енергия ще ви помогне да 
откриете себе си бързо.

православенкалендар

Църкватапочитана25януарисв.Григорийбогослов,архиеп.константинополски

св.Григорийбогослов,
патриарх константинопол-
ски, от млад се стремял
къмголяматанаука

св. григорий се родил в
арианзприназианз(Кападо-
кия)около330г.отнай-ран-
нодетствонеговитеродители
св.нинаисв.григорий,епис-
копназианскистарши,саму
наложили “златната верига
наблагочестието”.Започнал
образованието си в близкия
назианз и го продължил в
Кесария Кападокийска, къ-
детозапървипътсесрещнал
свасилийвелики.следкра-
тъкпрестойтамсв.григорий
пристигнал в александрия,
къдетобратмуКесарийизу-
чавал медицина. но целта
на бъдещия велик богослов
е по-голямата наука. Затова
той оставил брат си и оти-
шълв349г.ватина.Тамтой
намерил повече, отколкото
търсил.светигригорийива-

силий велики свързали най-
тесните връзки на взаимно
доверие и привързаност. в
шумната и душегубна атина
двамата приятели знаели
самодвапътя:къмхристиян-
скитехрамовеикъмучители-
тенавъншнитенауки.

свършили се годините
научениетоистранстването.
след многогодишно отсъст-
вие и двамата трябвало да
сезавърнатвроднитеместа.
св.григорийостаналвроди-
телския дом и споделял до-
машнитегрижинамайкасии
бащаси.Замалкомусеуда-
лодавкусинасладатанапу-
стинното безмълвие в понт.
родителският зов скоро го
върналвсветаипротивже-
ланиетому,кактоипосилно-
тонастояваненаназианците,
в361или362 г. бащаму го
ръкоположил за свещеник.
Завърнал се в назианз, той
приелвърхусебесипастир-
скитезадължения.

в 372 г. василий ве-
лики го ръкоположил за
епископнасасима

по новата просба на
бащаситойсевърналвна-
зианз и вече като епископ
му помагал в дълбоката му
старост.следнеговатасмърт
в374г.младиятепископгри-
горий не пожелал да заеме
неговотомясто.най-послеи
занегодошласвободатада
разполагасъссебесии той
се уединил в селевкия при
храма “св. Текла”. но скоро
трябвало да отстъпи пред
призива на православните
жители на столицата и да
преустроистопенатаотари-
анските императори Цари-
градскаправославнацърква.

между 379 и 381 г. на-
стъпил върховният момент
отнеговияживот.св.григо-
рийсеявилвЦариградкато
защитник на словото. Той
не намерил там нито един

православен храм: всички
били заграбени от ерети-
ците ариани. наложило се
да извършва божествената
службавчастендом,вбедна
къща.Такавъзникналхрамът
“анастасия” - “възкресение”,
в който “Троическият бого-
слов”произнесълсвоитезна-
менити и благодатни слова
набогословиетоивъзкресил
православието в Цариград.
Тези слова му спечелили
названието“богослов”.

на27май380г.св.григо-
рийбогословбилтържестве-
но утвърден в църквата “св.
апостоли” за цариградски
архиепископ от император
Теодосий I (379-395) и по-
твърден на II вселенски съ-
борв381г.,койтобилоткрит
поднеговопредседателство.
съмнителнипроизшествияи
интригимудалиповоддапо-
дадеоставкатасиипрезюни
381 г. се завърнал в родния
назианз.Тойзавеждалвдов-

стващататамкатедрадо383
г., докато избрали евлалий,
и след това окончателно се
оттеглилвнаследственотоси

имениеварианз.вначалото
на седмото десетилетие от
своя живот той склопил очи
към390г.
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България има трима 1/8-
финалисти при юношите и 
девойките на Откритото пър-
венство на австралия. с дву-
сетови победи илиян радулов 
и росица денчева се присъе-
диниха към адрияно дженев в 
тази фаза в първия за годината 
турнир от Големия шлем.

Поставеният под №2 в схе-
мата радулов победи с 6:4, 7:6 
(2) Тянхуей Чжан (Кит) за 96 

мин. и взе реванш за загубата 
си от китаеца на подгряващия 
турнир в Траралгон, австра-
лия, предишната седмица. В 
I кръг радулов пречупи Юта 
Томида (яп) с 4:6, 6:4, 6:2.

Той и дженев през де-
кември станаха шампиони на 
двойки при 18-годишните на 
“Ориндж Боул”, неофициал-
но световно първенство за 
подрастващи. За място в топ 

8 илиян ще играе срещу Оли-
вер Оякаар (Ест).

15-годишната росица ден-
чева отвя 17-годишната Татум 
Еванс (саЩ) с 6:2, 6:2 само за 
77 мин. Eванс, №38 в светов-
ната ранглиста при девойките 
и №885 при жените, не успя 
да затрудни българското мо-
миче, което отбеляза серии от 
по 5 гейма и в двете части. В I 
кръг денчева елиминира с 6:3, 

7:6 (5) финалистката от “уим-
бълдън 2022” и №10 в схемата 
Лука удварди (унг). За място 
на 1/4-финалите тя ще срещне 
поставената под №7 и фаво-
рит за титлата Мира андреева 
(рус), която спечели турнира в 
Траралгон, като победи бъл-
гарката на 1/4-финала. руски-
нята е №292 в световната ран-
глиста за жени и има 4 титли 
от женски турнири.

ЦсКа загуби третата си контрола от 
подготвителния лагер в Белек, Турция. 
“Червените” отстъпиха с 1:3 пред третия в 
класирането на австрийската Бундеслига - 
ЛасК Линц, след като преди това победиха 
полския Гурник Забже (3:2) и загубиха от 
японския санфрече Хирошима (0:1).

играчите на саша илич показаха сериоз-
ни колебания в защита и още преди паузата 
инкасираха 3 попадения, макар едно от тях 
да бе отменено заради засада.

ЛасК се поздрави с 4-та поредна победа в 
зимните спаринги, след като поведе с два гола 
за 6 минути в края на първото полувреме.

роберт Жули (39) откри резултата, Мо-
узес усор (45) удвои, а след почивката ре-

зервата Томас Гойгингер (60) оформи кла-
сиката от спорна дузпа. Почетният гол за 
ЦсКа бе дело на станислав Шопов (74) - 
младокът също се разписа от много диску-
сионно отсъден 11-метров наказателен удар. 
следващата проверка на ЦсКа е в петък 
срещу казахстанския астана.

В същото време Юлиан инджов съобщи, 
че е продал акциите си и вече не е съсоб-
ственик на ЦсКа. до момента той държе-
ше 33% от клуба. “Продадох своите акции 
на г-н Ганчев”, каза бизнесменът. Така съ-
собственици на “червените” вече са Гриша 
Ганчев и Христо стоичков. Ганчев е мажо-
ритарен акционер, докато Камата има само 
представителни функции.

светлана Журова, депутат от ру-
ската дума, изненадващо подкрепи 
Левски за отказа му да играе контроли 
със спартак М и урал. 50-годишната 
рускиня, която е олимпийска и све-
товна шампионка в кънки-бягането на 
500 м през 2006 г., отбеляза, че фено-
вете са спасили Левски от фалит през 
2020 г., като са инвестирали много 
пари в клуба.

“и сега те казват: след като спаси-
хме клуба, имаме право да искаме това, 
което смятаме, че е правилно. Пред-
ставете си фенове да спасяват клуба от 
фалит, а не спонсори, не някакви оли-
гарси. Вече могат да претендират за 
нещо. слава Богу, че отборите ни не се 
съгласиха на тези мачове, защото как-
во щяхме да правим, ако те бяха излез-
ли с украински знамена и униформи? 
Щяхме ли да играем срещу тях? Тогава 
те щяха да крещят, ако ние не бяхме 
излезли. Хубаво е, че се разминахме 
с тази дилема. Тук не става въпрос за 

спорт. спортните арени се превърна-
ха в място за политически игри. не е 
правилно! Пиер дьо Кубертен се опита 
да блокира това, но не успя. Той преду-
преди, че спортът не трябва да се смес-
ва с политиката”, обяви тя пред руския 
канал “Мач Тв”.

стана ясно, че претенциите за не-
устойки на спартак Москва и урал за 
провалените контроли със “сините” са 
за по 10 000 евро. Треньорът станимир 
стоилов и изпълнителният директор 
иво ивков били готови солидарно да 
погасят едната с лични средства, а за 

втората ще бъде използвана неустой-
ката от Краснодар, който пръв отказа 
контрола с Левски в дубай.

“От клуба първоначално се съгла-
сихме да играем, беше подписан дого-
вор за мач. след първите публикации 
в пресата представители на Левски ни 
увериха, че няма проблеми. Буквално 
два дни преди уговорената дата ни съ-
общиха, че мачът няма да се състои. 
изпратили сме искане за обезщетение 
- това е предвидено в договора”, обя-
ви пресаташето на спартак дмитрий 
Зеленов.

Роналд Куман получи втори 
мандат като селекционер на 
Нидерландия, след като води 
“лалетата” през 2018-2020 г. 
Повторният му официален дебют 
ще бъде на 24 март в Париж срещу 
световния вицешампион Франция в 
евроквалификация

Арда пробва таран от Гана
Ганайски централен нападател се 

присъедини към отбора на Арда в Ан-
талия. Исак Опоку Агиеманг ще изка-
ра двуседмични проби, след което тре-
ньорският щаб ще прецени дали ще му 
бъде предложен договор. Опоку е на 23 
години, висок е 190 см. През 2021-ва е 
пратен под наем в сръбския гранд Пар-
тизан от ганайския Ашанти Голд.

Лео Меси напуска ПСЖ
Лионел Меси е решил да напусне 

ПСЖ. Аржентинецът отказа да по-
дпише нов договор с французите. От 
1 юли той става свободен агент. След 
световната титла Меси вече няма 
достатъчна мотивация да печели 
трофей с ПСЖ, пък било то и титла-
та от Шампионската лига.

Гледайте

ФутбОЛ
По ДиеМА СПорт
16.00 Лудогорец - Цървена звезда
21.30 Вердер - унион

По ДиеМА СПорт 2
15.30 Левски - Рига
22.00 Нотингам Ф - Ман Юнай-
тед

По ДиеМА СПорт 3
19.30 Майнц - борусия Д
21.30 Фрайбург - Айнтрахт Фр

По НовА СПорт
21.30 байер Л - бохум

По БНт 3
бИАтЛОН 
11.10 и 14.55 ЕП в Ленцерхайде

По МАкС СПорт 1
ВОЛЕйбОЛ
16.30 Халкбанк - Хебър
21.00 Лубе Чивитанова - 
Кнак Рьозеларе

По евроСПорт 1
тЕНИС
10.00 “Аустрелиън Оупън”

По евроСПорт 2
СКИ
11.15 и 14.15 СК в Кронплац 
(гигантски слалом, жени)

ФИГуРНО ПъРзАЛяНЕ
17.30 ЕП в Еспоо

СнимкаБФТ

Росица Денчева и Илиян Радулов  
стигнаха 1/8-финал в Мелбърн

Трима българи 
на 1/8-финали 
на „Аустрелиън Оупън“

Австрийци 
удариха ЦСКА

СнимкаБТа

Микаела Шифрин 
се спуска по пистата 
за рекордната 
победа в Кронплац

Шифрин 
подобри 
рекорда 
на Вон 
в ските

Микаела Шифрин по-
добри рекорда по победи 
при жените в световната 
купа по ски. Тя записа 
83-ти успех в кариерата и 
така изпревари американ-
ската си сънародничка.

В Кронплац Шифин 
беше над всички, като 
записа най-добро време 
още в първия манш. При 
второто спускане амери-
канката се справи с напре-
жението и подобри резул-
тата на Лара Гут-Берами 
(Швейц), за да завърши с 
45 стотни пред нея. Трета 
остана представителката 
на домакините Федерика 
Бриньоне - на почти се-
кунда и половина.

Тя е рекордьор по по-
беди в слалома - 51 ус-
пеха. американката вече 
е близо и до абсолютния 
рекорд, дело на ингемар 
стенмарк, от 86 победи. 

Олимпийска 
шампионка 
и депутат 
от Думата 
подкрепи 
Левски

Контроли

ЦСКА - лАСК линц (Ав) 1:3 0:1 
Жули (39) 0:2 усор (45) 0:3 Гойгингер 
(60-д) 1:3 Шопов (74-д); локо Пд - Мла-
дост лучани (Сърб) 1:3 0:1 Йоич (13) 
0:2 Мирич (44) 0:3 Йоич (46) 1:3 сорга 
(84-д); Берое - Подбескидже (Пол) 1:1 
0:1 Гоко (19) 1:1 Василев (79); Хебър - 
Кривбас (Укр) 2:1 1:0 Валпорт (36) 1:1 
Банада (45) 2:1 исуф (85)

Резултати

накРаткоЛаСкнедадешансовена„червените”


